
روز هاى پایان سال مثل یه بازار شلوغه، همه کلى کار داریم که باید تا قبل سال نو انجام بشه و حواسمون هست 
که این میون چیزى رو گم یا فراموش نکنیم. درست مثل پدر و مادرى که تو یه بازار شلوغ محکم دست بچه شون 
رو مى گیرن مبادا که گم بشن، محک هم بیش از 19 هزار کودك داره که دغدغه نجات زندگیشون نباید تو روزهاى 
پر هیاهوى پایان سال گم بشه. درسته که این روزها باید از هم دور باشیم تا سلامت بمونیم ولى بیایین با مشارکت 

در تأمین هزینه درمانى و حمایتى، دست فرزندان محک رو محکم تر بگیریم.   

تو هیاهوى پایان سال، دست بچه هاى محک رو محکم تر بگیریم
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صنعتفولادمتحولمیشود
مدیرعام��ل منطق��ه آزاد تجاری صنعت��ی چابهار گفت: 
با س��رمایه گذاری ۷.۵میلیارد دلاری در س��واحل مکران و 
امضای تفاهمنامه بین این منطقه و 3 فولادس��از گل گهر، 
چادرمل��و و ف��ولاد مبارک��ه اصفهان به هم��راه ایمیدرو با 
خام فروش��ی فولاد مقابل��ه و این صنع��ت متحول خواهد 
ش��د. عبدالرحیم کردی در گفت وگو ب��ا ایرنا با بیان اینکه 
براساس سند بالادستی صنعت فولاد کشور باید ۵۰میلیون 

تن ظرفیت فولادی جدید در کشور ایجادکند...
6

آرامشبهبازارسیمانبازمیگردد
مدی��رکل نظ��ارت بر کالاه��ای فلزی و معدنی س��ازمان 
حمای��ت گفت: قطع ب��رق، قطع گاز و افزای��ش کرایه های 
حم��ل ط��ی هفته های اخی��ر موجب افزایش نرخ س��یمان 
ش��ده است.حس��ن اله یاری در مورد وضعیت نرخ س��یمان 
در ب��ازار، اظهارک��رد: علت نوس��انات افزایش��ی نرخ فروش 
سیمان در هفته های اخیر در بازار آزاد و فروش بالاتر از نرخ 
مصرف کننده با لحاظ ارزش افزوده و کلیه هزینه های قانونی 

4)به عنوان مثال ۱۹۵،۰۰۰ ریال برای سیمان پاکتی...

3

4

حسننیتیابازیسیاسی

 ریشه یابی 
دلالی نوردکاران 

ب��ا تصوی��ب افزای��ش ۲۵ درص��دی عوارض 
ص��ادرات س��نگ آهن و س��پس وض��ع قانون 
به منظ��ور  ص��ادرات  کاه��ش  و  محدودی��ت 
جلوگیری از خام فروش��ی مواد معدنی کش��ور، 
فعالان معدنی و صاحبان معادن س��نگ آهن در 
 یک سال و نیم اخیر با مشکلات زیادی روبه رو 
ش��ده اند.  فعالان حوزه سنگ آهن معتقدند این 
مق��ررات زنجیر پای اقتصاد معادن س��نگ آهن 
شده و بس��یاری از فعالان، سرمایه های خود را 
از ای��ن معادن خارج کرده ان��د.  از طرفی به باور 

برخی کارشناسان و فعالان معدنی...

موضوع دلالی نوردکاران و پروفیلی ها با خرید 
مواد اولیه ارزان و فروش همان مواد یا محصول 
تولی��دی در بازار آزاد با نرخ های گزاف، س��وژه 
این روزه��ای بازار فولاد اس��ت. موضوع دلالی 
نوردکاران و پروفیلی ها با خرید مواد اولیه ارزان 
و فروش همان مواد یا محصول تولیدی در بازار 
آزاد با نرخ های گزاف، س��وژه این روزهای بازار 
فولاد اس��ت. ش��رکت هایی که عموما بورس��ی 

نیستند و صورت های مالی شفافی ندارند...

7

فرصتسوزی
درمقاومسازی

اقتصاد

بلایمهندسی
برمدیریتکشور بیگانگی با الگوی مقاومت

پیادهسازیاهدافاقتصادمقاومتیدربخشصنایعمعدنیبررسیشد

7

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

مهندس کیست؟ مهندسی چیست؟ 
مهن�دس در معنای لغوی، به کس�ی گفته می ش�ود که علم 
 )Engineer( هندس�ه را خ�وب بداند، ام�ا در کل، مهن�دس
در اکث�ر کتاب ه�ای مرج�ع جه�ان ب�ه کس�ی  ک�ه راه ح�ل 
مش�کل)Problem Solving( را خ�وب بدان�د گفته ش�ده 

است.
به عبارت دیگر، مهندس کس�ی اس�ت که برای هر مشکلی 

بهترین راه حل را پیدا می کند.
این موضوع ممکن اس�ت ش�امل جنبه ه�ای کیفی، کمی، 
فیزیک�ی و حتی گاهی گس�ترده تر اقتص�ادی، اجتماعی و... 

هم باشد.
در یک تحقیق 7 ویژگی را برای یک مهندس ارائه کرده اند:
1. تحقی�ق )Research( علم�ی، فن�ی و صنعتی به منظور 

کشف را ه حل های تازه و سودمند.
2. توس�عه )Development( فن�ی به منظ�ور اعم�ال 
دس�تاوردهای تحقیقات موجود برای غلبه بر یک مش�کل یا 

بهبود کمی و کیفی سیستم و ابزار.
3. طراحی )Design( یک یا چند ساختار، سیستم یا ابزار 
با بهره گیری از مدل های مهندس�ی، روش ها، نیازهای کنونی 

و شرایط خاص.
4. س�اخت )Construction( ک�ه براس�اس آن مهندس 
وظیف�ه دارد. ضمن آماده س�ازی فض�ا و محی�ط تولید، رویه 
ساخت، کیفیت محصول یا احداث بنا- سازه، هزینه تمام شده 

و نحوه سازماندهی منابع و تجهیزات را مشخص کند.
ادامه در صفحه 2

سرمقاله یادداشت

ناصر بزرگمهر/  مدیر مسئولتیترهایروز
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود

بن��ا به مقتضیات تاریخی و خروج پیمانکاران امریکایی از طرح صنعت مس 
ایران پس از پیروزی انقلاب اس��لامی، ش��رکت مس از همان ابتدا، سیاس��ت 

بومی سازی قطعات را جزو لاینفک سیاست های خود قرار داده است. 
مروری بر تجربه حدود نیم قرنی ش��رکت مس نشان می دهد که با تلاش و 

همراهی مدیران و پرسنل سختکوش صنعت مس و بهر ه گیری از ظرفیت های 
شرکت های دانش بنیان و سازندگان داخلی بیش از ۱۸هزار قطعه بومی سازی 

شده است.
دستاوردهای شرکت مس در حوزه بومی سازی را در این داده نما ببینید.

شرکتمسالگویاقتصادمقاومتیدرکشور
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ادامه از صفحه اول
۵. تولی��د )Production( محصول یا سیس��تم که ش��امل 
برنامه ریزی و زمان  بندی کار )Planning(، انتخاب و مشخص 
 ،)layout( ک��ردن ترتیب فرآیندها، ابزارها، مواد اولیه، چیدمان
عناصر و اجزای سیس��تم نهایی )Components(، آزمایش، 

بازرسی و عیب یابی محصول است.
۶. به کاراندازی و بهره برداری )Operation( از یک سیستم 
یا محصول که ممکن است توسط کسان دیگری تولید شده باشد. 
این مهارت شامل آشنایی با کنترل های مکانیکی، الکترونیکی یا 
نرم افزاری ابزار و سیس��تم، تامین نیرو و ان��رژی لازم برای به کار 

افتادن آن حمل ونقل، ارتباطات و جنبه های اقتصادی است.
۷. مدیریت )Management( ابزارها و سیستم ها با تحلیل 
وضعیت گذشته و حال پروژه های اجرایی ، تجهیزات و دستگا ه ها، 
پیش بینی وضعیت آینده آنها و سازماندهی منابع مالی، انسانی و 

اطلاعاتی موجود برای کسب نتایج بهتر در آینده.
اما به نظر می رس��د علاوه بر موارد هفت گان��ه فوق باید اخلاق 
مهندس��ی، وج��دان بیدار ف��ردی، پایبندی ب��ه موازین علمی و 
عرفی، آیین نامه ها و اس��تانداردها، رعایت اصول در روابط متقابل 
و همچنی��ن روحیه همکاری و کار جمع��ی و ده ها نکته اخلاقی 
و مرتب��ط با علوم انس��انی و مدیریت را بر تعریف های کلاس��یک 

مهندسی اضافه کرد.
البت��ه یک ش��وخی هم وج��ود دارد که می گویند، پزش��کان 
قادرند اش��تباهات خود را دفن کنند و کس��ی متوجه نش��ود، اما 
اش��تباهات مهندسی قابل پنهان کردن نیست. وقتی ساختمانی 
فرو می ریزد، وقتی پلی شکس��ته می  شود، وقتی اتومبیلی آتش 
می گی��رد، وقتی هواپیمایی س��قوط می کند، وقت��ی تایتانیکی 
غرق می ش��ود، همه و همه نش��انه های ضعف مهندس��ی است و 
همه جه��ان آن را می بینند. پنهان کردن و دفن کردن خطاهای 
مهندس��ی کاری سخت و غیرممکن اس��ت. خطاهای مهندسی 
مثل علوم انس��انی یا علوم اجتماعی با اکثریت انس��ان ها سروکار 
دارد و قابل چش��م پوشی نیس��ت و جامعه درگیر با آن معمولا از 

یک نفر بیشتر و جمعی است.
تلاش مهندس��ان و پزش��کان در همه جوامع در راستای رشد 
و توسعه بر کسی پوشیده نیس��ت، اما نکته ای در مدیریت وجود 
دارد که به نظر می رس��د س��ال های زیادی اس��ت که از آن غفلت 

شده است.
س��ال های ابتدایی انقلاب، به چه دلیل، نمی دانم، اما مدیریت 
اجرایی کش��ور به جای آنکه در اختیار مدیران تحصیلکرده رشته 
مدیریت و اقتصاد و دانش��مندان رش��ته های علوم انسانی و علوم 
اجتماعی و سیاس��ت قرار گیرد، به دس��ت روحانیون و مهندسان 

افتاد.
مهندس��ان مختلف از رش��ته های س��اختمان و ب��رق و نفت و 
پتروشیمی و عمران و صنایع دیگر و چند پزشک اطفال و عمومی 
و زنان که مسئولیت ش��ان هیچ ارتباطی به تخصص شان نداشت، 

در رأس وزارتخانه های گوناگون قرار گرفتند.
تعه��د و تخصص های غیرمرتبط ب��ا زور ارتباطات فردی باعث 
شد این افراد بیش از ۴ دهه بر رأس وزارتخانه های مختلف کشور 
حضوری دامنگیر و مداوم داش��ته باشند که با نوع مدیریت کلان 

در دنیا کاملا متفاوت است.
رشته های تحصیلی علوم انسانی و علوم اجتماعی و دانش های 
تخصص��ی علوم سیاس��ی، اقتصاد و بانک��داری، مدیریت و منابع 
انس��انی، روزنامه نگاری و روابط عمومی و حتی محیط زیس��ت و 
تاریخ و جغرافیا بیش��ترین تع��داد تحصیلکرده های جهان را در 

حوزه مدیریت جهانی در اختیار دارند.
در دنی��ای ام��روز از متخصص علوم مهندس��ی و پزش��کی و 
هنری و امثالهم در رش��ته های خودش��ان بهره برداری می کنند. 
به یک فیلمس��از خوب باید امکانات س��اخت فیلم داد تا بتواند با 
هنر خود، آثار ماندگار خلق کند. هرگز یک فیلمس��از خوب را در 
رأس س��ازمان اداری س��ینما قرار نمی دهند؛ مدیریت سینما به 

مجموعه ای از دانش های گوناگون نیاز دارد. 
برای اداره یک بیمارستان، نباید یک جراح متخصص را از اتاق 
عم��ل دور کرد، باید مجهزترین اتاق ه��ای عمل را در اختیار این 
پزش��ک قرار داد تا بتواند جان انس��ان های مختلف را نجات دهد. 
مدیریت بیمارس��تان مجموعه ای از دانش پزش��کی، پرستاری، 
حسابداری، نظافت، آشپزی، روابط عمومی و ده ها موضوع دیگر را 
می طلبد، به همین دلیل، امروز رش��ته های مدیریت بیمارستانی 

یا مدیریت هتلداری در دنیا باب شده و تا دکتری هم ادامه دارد.
اداره یک ش��رکت هوایی نیاز به خلبان ماهر ندارد، به مدیریت 
نی��از دارد. یک غواص خوب نمی تواند رئیس کش��تیرانی باش��د. 
معل��م خوب را باید به کلاس درس فرس��تاد ت��ا تدریس کند، نه 
آنکه استاد درجه یک را به ریاست منصوب و سرش را به کارتابل و 

امضای نامه های اداری و رتق و فتق امور مشغول کنیم.
تصور کنید اگر ادیسون و گراهام بل و پاستور و دهخدا و حافظ 
و س��عدی و فردوسی و کیارس��تمی را به مسئولیت وزارت نیرو و 
ش��رکت مخابرات و بیمارستان فلان و دانشگاه و وزارت آموزش و 
پرورش و مدرسه تیزهوشان و وزارت ارشاد و معاونت سینمایی و 
امثال آن منصوب می کردیم، امروز نه از اختراع برق و تلفن خبری 
بود و نه میکروب کش��ف ش��ده بود و نه از دیوان حافظ و گلستان 
و بوس��تان و شاهنامه خبری بود و نه لغتنامه دهخدا داشتیم و نه 

می دانستیم خانه دوست کجاست؟
هر کسی را باید در جایگاه خود گذاشت تا سرزمینی آباد داشت؛ 
اگر آقایان مهندسان متخصص دست از سر این سیاست و اقتصاد 

بردارند.

بلای مهندسی 
بر مدیریت کشور

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: از ابتدا امس��ال تا 
پای��ان دی ماه، ۳۵۰ میلی��ون دلار قطعه و تجهیزات 

بومی سازی شده است.
به گزارش روابط عمومی ایمیدرو، وجیه الله جعفری 
که در آیین افتتاح نمایش��گاه تخصصی بومی س��ازی 
قطع��ات و تجهیزات ش��رکت ملی فولاد ایران س��خن 
می گفت، اف��زود: بهره مندی از توان متخصصان ایرانی 
و بومی سازی در زنجیره ارزش محصولات، صرفه جویی 
ارزی را ب��ه همراه داش��ته اس��ت. وی با بی��ان اینکه 
هدف ۹۱۷ میلیون دلاری بومی س��ازی برای امس��ال 
پیش بینی ش��ده، گفت: ای��ن امر با توجه به ش��رایط 
کش��ور و هدف توس��عه اقتصادی از اهمی��ت ویژه ای 
برخوردار اس��ت. جعفری ادامه داد: همت و استواری و 
گام نهادن در مسیر خوداتکایی و همچنین با توجه به 
منوی��ات مقام معظم رهبری در خصوص جهش تولید 
و توسعه اقتصادی در حوزه های مختلف، اهمیت حوزه 
بومی سازی را افزایش و باید عملکردمان در این بخش 
را ب��ه نتیجه برس��انیم. جعفری با بی��ان اینکه انتظار 
داریم به نقطه ای برس��یم که از وابس��تگی در فناوری 
و ساخت کاس��ته شود، عنوان کرد: ایمیدرو ساختاری 
را برای هدایت بومی س��ازی طراحی و از ش��رکت های 
زیرمجموعه و تابعه خواست تا سرعت اجرای برنامه ها 

را در اولویت برنامه های خود قرار دهند.
هدف�بومی�سازی��۹۱۷میلیون�دلار��

رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد: بومی س��ازی 
۹۱۷ میلیون دلار توس��ط ایمیدرو در تامین، س��اخت 

تجهیزات و قطعات در امسال هدفگذاری شده است.
وی افزود: ۳۵۰ میلیون دلار این هدف، در ۱۰ ماهه 

امسال محقق شده است.
مع��اون وزیر صنع��ت، معدن و تج��ارت عنوان کرد: 
امسال ش��رکت های مبارکه ۳۲۰ میلیون دلار )یکصد 
هزار قطعه(، چادرملو ۲۰ میلیون دلار )۲۹ هزار قطعه( 
و گل گه��ر ۱۶۰ میلی��ون دلار صرفه جوی��ی ارزی از 
طریق بومی س��ازی را برنامه ریزی و با استفاده از توان 

داخلی اقدام به عملیاتی کردن این مهم کرده اند.
جعف��ری با اعلام اینکه نیاز به شناس��ایی ظرفیت ها 
و اعتقاد به موفقیت در بومی س��ازی داریم، اظهارکرد: 
ظرفیت ساخت بسیاری از قطعات وارداتی را داریم اما 

تاکنون کمتر به این موضوع توجه داشته ایم.
وی با اش��اره به اینکه اولویت وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و ایمیدرو، بومی س��ازی است، ادامه داد: این 
س��ازمان با تعریف چش��م انداز، ت��لاش می کند میزان 
تولی��د قطعات و تجهیزلات در زنجی��ره محصولات را 
افزایش دهد. به گفته وی، از ظرفیت سیاس��ت گذاری 

و حاکمیتی در ترغیب ش��رکت ها برای ورود به مقوله 
بومی سازی اس��تفاده خواهیم کرد. رئیس هیات عامل 
ایمی��درو ب��ا بیان اینک��ه ایمیدرو دو اق��دام راهبردی 
در ح��وزه بومی س��ازی عملیاتی کرد، گفت: نخس��ت، 
راه اندازی سامانه جامع بومی سازی در زنجیره فولاد که 
تاکنون ۲۳ هزار قطعه در آن شناسایی شده است. در 
سامانه فوق تاکنون حوزه فولاد مورد توجه بوده است 
و می تواند الگویی برای س��ایر زنجیره ها باشد، بنابراین 
توسعه این اقدام)شناسایی ظرفیت ها در ساخت داخل( 
ضروری است. وی افزود: این سامانه کمک می کند که 
سیاس��ت ها و برنامه ها بهتر انجام شود.جعفری عنوان 
ک��رد: همچنین ایجاد صندوق پژوه��ش فناوری – به 
عن��وان اقدام دوم- با هم��کاری معاونت علم و فناوری 
ریاس��ت جمهوری، انجم��ن تولیدکنن��دگان فولاد و 
ش��رکت ها انجام شده است. وی ادامه داد: این صندوق 
با سرمایه اولیه ۱۰۰ میلیارد تومان و با رویکرد تامین 
مالی در بومی س��ازی تشکیل شده است. در این زمینه 
برنامه ها به طور جدی از سوی ایمیدرو دنبال می شود. 
همچنین رئیس هیات عامل ایمیدرو در جلس��ه پایش 
اقدامات ایمیدرو در اس��تان کهگیلویه و بویراحمد که 
در محل ایمیدرو برگزار ش��د، گفت: در زنجیره فولاد 
هدف تولی��د ۵۵ میلیون تن فولاد مورد توجه اس��ت 
و در ای��ن زمینه نیازمن��د توجه و داش��تن برنامه در 
فناوری و س��اخت داخل هستیم. جعفری افزود: جذب 
سرمایه گذار برای احداث این کارخانه در قالب فراخوان 

انجام می شود. 
وی گف��ت: همچنی��ن برنام��ه زمانبن��دی تکمیل 
زیرس��اخت احداث کارخانه فس��فات چ��رام به زودی 

اعلام و اوایل سال ۱۴۰۰ عملیاتی می شود.
فعال�سازی�معادن���

وی ب��ا بیان اینکه معادن غیرفعال اس��تان در قالب 
طرح احیای معادن کوچک فعال خواهد ش��د، عنوان 
کرد: تس��هیلات لازم برای تامین مالی طرح ها از محل 
منابع صندوق بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی 

دیده شده است.
شناسایی�ذخایر�معدنی�استان��

مع��اون وزیر صنع��ت، معدن و تجارت ب��ا تاکید بر 
تس��ریع اجرای برنامه های اکتش��افی در استان فوق، 
اف��زود: ظرفیت یابی در پهنه ها در حال انجام اس��ت و 
با شناسایی آنومالی ها، برنامه واگذاری پهنه ها سرعت 
خواهد گرفت. در این جلس��ه محم��د موحد نماینده 
م��ردم کهگیلویه، بهمئ��ی، چرام و لن��ده و همچنین 
مهدی روش��نفکر نماینده بویراحمد، دنا و مارگون در 

مجلس شورای اسلامی حضور داشتند.

رئیس خانه معدن استان کرمان گفت: در استان کرمان برای 
احیای معادن کوچک و متوس��ط تلاش می شود و خانه معدن 

این برنامه را در اولویت می بیند.
عبدالرضا تحسینی درگفت وگو با بیرونیت اظهارکرد: در ابتدا 
مقرر ش��د تا ۵ معدن به صورت آزمایش��ی بازسازی شود اما با 
توجه به اس��تقبال هایی که انجام شد، تعداد معادن در کرمان 

به ۵۰۰ معدن رسید.
او با اش��اره به تلاش های تیم احیا و بازسازی معادن متوسط 
و کوچ��ک مقیاس بیان ک��رد: تیم بازس��ازی و احیای معادن 
متوس��ط و کوچک با تلاش های دکتر عظیمی و همکاران شان 
درصدد اس��ت تا مش��کلات این مع��ادن که در برخ��ی موارد 
ریش��ه ای اس��ت را رفع کنند. رئیس خانه معدن استان کرمان 
با بیان اینکه مشکلات معادن کوچک و متوسط در بخش های 
متعددی دس��ته بندی می شود، تصریح کرد: در کنار مشکلاتی 
که بهره برداران با سازمان منابع طبیعی و محیط زیست دارند، 
برخ��ی از آیین نامه ها در مجموعه ه��ای ذی نفع نیز موانعی را 
برای معادن ایجاد کرده اس��ت. تحس��ینی ادامه داد: متاسفانه 

آیین نامه های��ی وج��ود دارد ک��ه مان��ع از ارائه تس��هیلات به 
بهره برداران می شود و این معادن در بازپرداخت اقساط به دلیل 
ایجاد چنین ش��رایطی با مش��کلاتی مواجه ش��ده اند و معمولا 
معدن��کاران کوچک از دریافت تس��هیلات انص��راف می دهند. 
رئیس خانه معدن استان کرمان یادآور شد: تیم احیا و بازسازی 
معادن متوسط و کوچک مقیاس در استان کرمان به دنبال آن 
است که مسائلی از این قبیل را که به سرمایه گذاری در بخش 

معدن آسیب می زند، به صورت بنیادین بررسی و رفع کند.

مع��اون امور صنای��ع وزارت صنعت، مع��دن و تجارت گفت: 
سیاس��ت وزارت صنعت در موضوع فولاد، عرضه حداکثری در 
بورس برای کاهش حاشیه بازار و عرضه آن با نرخ مناسب برای 

مصرف کننده است.
به گزارش ایرنا، مهدی صادقی نیارکی در حاش��یه بازدید از 
هفدهمین نمایش��گاه بین المللی متافو اظهارکرد: صنعت فولاد 
از افتخارات کشور بوده و جمهوری اسلامی ایران به عنوان یکی 

از ۱۰ کشور تولیدکننده فولاد مطرح است.
وی درباره ایجاد ظرفیت های مناس��ب در زمینه فولاد خام و 
مقاطع، گفت: در زمینه کنس��تانتره تا گندله و شمش اتفاقات 
خوبی افتاده است و ظرفیت ۵۵ میلیون تن در این بخش ایجاد 
و تجهیز ش��ده اس��ت. معاون وزیر صنعت اف��زود: در ۱۰ ماهه 
امسال با رش��د تولیدات مختلف صنعتی از جمله لوازم خانگی، 
خودرو، کمباین و تراکتور روبه رو بودیم و باید برای تامین نیاز 
داخل، زنجیره تولید ورق تقویت ش��ده و طرح های موجود در 
این زمینه س��رعت یابد. وی تاکید کرد: قیمت گذاری دستوری 
در بورس وجود ندارد، بلکه ش��روع قیمت گذاری داریم و همه 
کالاها با یک نرخ پایه عرضه می شوند که بر اساس آن، شرایط 
بازار و کشش تقاضا، این نرخ کاهش یا با وجود رقابت افزایش 
می یابد. صادقی نیارکی با اشاره به صنعت فولاد به عنوان یکی 
از افتخارات کش��ور، تصریح کرد: انتظار م��ی رود در کالایی که 

مازاد عرضه نسبت به تقاضا وجود دارد، نرخ متعادل شود.
پیش��تر »محمدعلی دهقان دهنوی« رئیس سازمان بورس و 
اوراق به��ادار در جلس��ه با مدیران فولادی کش��ور تاکید کرد: 

ه��ر گونه دخالت در نرخ کالاه��ا از جمله فولاد در بورس کالا، 
ش��فافیت را کاهش می دهد و عدال��ت را نقض می کند؛ از این 
رو سازمان بورس براساس قانون، اجازه قیمت گذاری دستوری 
را نمی دهد ک��ه تعامل مطلوبی با وزیر صنعت و این وزارتخانه 

ایجاد شده است.
وی افزود: چش��م انداز بازار فولاد در کش��ور بسیار درخشان 
اس��ت، بنابرای��ن به هم��ت تلاش ه��ای زیادی که در دس��ت 
اجراس��ت، همه اقدام ها انجام خواهد شد تا تمام زنجیره فولاد 

کشور در بورس کالای ایران عرضه شود.
بررس��ی آمار عملکرد در بخش فولاد در دوره ۹ ماهه امسال 
گوی��ای صادرات ۵.۶ میلیون تن ب��ه ارزش بیش از دو میلیارد 
و ۱۷۹ میلیون دلار اس��ت که ۴۷ درص��د ارزش آن متعلق به 
ش��مش ) بیلت و بلوم( اس��ت. همچنین برپایه جداول آماری 
گمرک ایران، آذرماه ۸۳۹ هزار تن فولاد به ارزش ۳۵۴ میلیون 

دلار صادر شد.

ضرورت�رفع�مشکلات�در�احیای�معادن�کوچکاقدامات�ایمیدرو�در�بومی�سازی

عرضه�حداکثری�فولاد�در�بورس

گروه معدن

یس��پر وار س��فیر جدید دانم��ارک در ایران 
مهمان علیرضا ش��هیدی مع��اون وزیر صنعت، 
مع��دن و تجارت و رئی��س و جمعی از معاونان 
و مدیران س��ازمان زمین شناسی بود. بر اساس 
این گ��زارش، این دیدار که به منظور بررس��ی 
زمینه های توس��عه همکارهای دوجانبه ایران و 
دانمارک برگزار شد؛ دوطرف نسبت به تحکیم 
روابط علمی و تحقیقاتی در بخش زمین شناسی 

و اکتشافی تاکید کردند.
بومی�سازی�ژئوفیزیک�در�ایران���

به گزارش روابط عمومی سازمان زمین شناسی 
و اکتش��افات معدنی کش��ور، علیرضا شهیدی، 
رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
کش��ور با اش��اره به فعالیت های سازمان متبوع 
خ��ود در تولید اطلاعات پایه در کش��ور، گفت: 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی ایران 
مسئولیت تهیه نقشه های زمین شناسی بخش 
خاورمیانه در یونسکو از جمله نقشه کواترنری و 

نقشه تکتونیک را به عهده داشته است.
وی با بی��ان اینکه س��ازمان زمین شناس��ی 
و اکتش��افات معدنی ایران در زمینه اکتش��اف 
آب های کارستی در ایران مطالعات گسترده ای 
را انجام داده، افزود: این سازمان تولید اطلاعات 
پایه برای اکتشاف مواد معدنی را به عهده دارد 
و درحال حاضر روش های ژئوفیزیک هوایی که 
در ابتدا به طور منحص��ر در اختیار کانادایی ها 
بود را با وجود تحریم ها بومی س��ازی و اجرایی 

کرده است.
به گفته وی، آزمایش��گاه های شیمی سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی ایران تجهیزات 
به روز و با دقت بس��یار ب��الا را در اختیار دارد و 
از مرک��ز پژوهش ه��ای کاربردی این س��ازمان 
واقع در ک��رج به عنوان آزمایش��گاه مرجع در 
منطق��ه یاد کرد و ابراز امی��دواری کرد ایران و 
دانمارک همکاری های مناس��بی در زمینه های 

زمین شناسی و معدنی داشته باشند.
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با تاکید 
ب��ر این که تربیت نیروی انس��انی متخصص در 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی ایران 
از اهمیت بس��یار بالایی برخوردار است، گفت: 
ب��ر همین اس��اس در بخش رواب��ط بین الملل 
مناس��بات و همکاری های گس��ترده آموزشی 
و پژوهش��ی با دانش��گاه های اروپای��ی از جمله 

انگلیس، آلمان، فرانس��ه و ایتالیا داش��ته ایم و 
س��ال گذشته نیز با دانش��گاه سوربن در زمینه 
تهیه نقشه های سه بعدی فعالیت هایی داشتیم. 
ش��هیدی ضمن اش��اره به برگزاری کارگاه های 
آموزشی توسط دانش��گاه های اروپایی در ایران 
در زمینه ه��ای مختلف علوم زمی��ن گفت: این 
کارگاه ها به محلی برای گردهمایی و همفکری 
ب��رای متخصص��ان زمین شناس��ی اروپای��ی و 
ایرانی تبدیل ش��ده ک��ه درحال حاضر به خاطر 
همه گیری ویروس کرونا به صورت وبینار برگزار 

می شود.
تحقیق�ات��� توس�عه� ب�رای� مش�کلی�

وجود�ندارد
در ادامه س��فیر دانمارک در ایران ضمن ابراز 
تمایل کشور متبوع خود از توسعه همکاری های 
دوجانبه در آینده با ایران گفت: ایران کشوری 
متن��وع و گس��ترده از نظ��ر زمین شناس��ی و 
مخاطرات است که بر همین اساس برای انتقال 
تجربیات ایران در ای��ن زمینه ها تمایل زیادی 
داریم.به گفته آقای یس��پر وار، دانمارک انگیزه 
زیادی برای توس��عه همکاری های بین المللی با 
ای��ران دارد و مایلیم در رابط��ه با تکنیک های 
تهیه نقش��ه های زمین شناس��ی و مدل س��ازی 
آنها و به ویژه آب های زیرس��طحی مناس��بات 

خ��ود را توس��عه دهی��م. وی ضمن اش��اره به 
تحریم های بین المللی علی��ه ایران گفت: امید 
اس��ت با تغییرات سیاسی روی داده در جهان، 
ش��اهد اوضاع بهتری در روابط دیپلماتیک بین 
کشورها باشیم ولی درحال حاضر مشکل خاصی 
بین سازمان های زمین شناسی ایران و دانمارک 
برای توس��عه تحقیقات دوجانبه وجود ندارد و 
می توانی��م این همکاری ها را به صورت علمی و 

فنی توسعه دهیم.
 س��فیر دانمارک ضمن تاکید بر اینکه روابط 
دوستانه با ایران خواهیم داشت، افزود: در حوزه 
تحقیقات زمین شناس��ی و مطالعات نوین برای 
جامعه مثل انرژی های س��بز، منابع زیرزمینی 
و ژئوشیمی و تغییرات اقلیمی و همچنین تهیه 
نقشه های جدید زمین شناسی خواستار توسعه 

مناسبات دوجانبه با ایران هستیم.
مزیت�های�نقش�ه�های�زمین�شناسی���

نسل�دوم
این نشس��ت ب��ا ارائ��ه توضیحاتی از س��وی 
معاون زمین شناس��ی س��ازمان زمین شناسی و 
اکتش��افات معدنی کش��ور ادامه یاف��ت و دکتر 
جعفر عمرانی ضمن اش��اره به بیش از ۶۰ سال 
مطالعات زمین شناس��ی در ای��ران گفت: ایران 
همکاری های مناس��بی در زمینه علوم زمین با 

کش��ورهای اروپای��ی دارد و پروژه های زیادی 
با دانش��گاه های جه��ان در زمینه های مختلف 
توسط سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 

ایران انجام شده است. 
از جمل��ه  ب��ه گفت��ه وی، در موضوعات��ی 
ژئوترمال و انرژی های سبز تحقیقات زیادی در 
ایران انجام ش��ده و همچنی��ن درباره  مطالعات 
کواترنری پیش��رفت بسیار چشمگیری داشتیم 
که بر همین اساس می توانیم با دانمارک تبادل 

اطلاعات داشته باشیم. 
معاون زمین شناسی سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور ضمن اشاره به دستیابی 
ایران به کرسی زمین شناسی یونسکو در بخش 
خاورمیانه و ش��مال افریقا ایران افزود: این امر 
ای��ران را جایگاه بالایی ق��رار داده به نحوی که 
کشورهای پیش��رفته می توانند از دستاوردهای 
در  علوم زمی��ن  مطالع��ات  بخ��ش  در  ای��ران 

خاورمیانه بهره ببرند.
 عمران��ی ب��ا اش��اره به آغ��از تهی��ه و تولید 
نقشه های زمین شناس��ی نسل دوم در سازمان 
زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی ایران تصریح 
ک��رد: تهی��ه بس��یار س��ریع و ارزان یک��ی از 
مزیت های این نوع نقش��ه های زمین شناس��ی 

است.

ایران�جزو��۱۰کشور�تولیدکننده�فولاد���
و  زمین شناس��ی  س��ازمان  رئی��س 
اکتش��افات معدنی کشور در ادامه با بیان این که 
هم��ه تولی��دات و داده ه��ای زمین شناس��ی و 
اکتش��افی ایران در پایگاه داده های علوم زمین 
کش��ور تحت وب بارگ��ذاری می ش��ود، گفت: 
همه علاقه مندان به این بخش قادر به دریافت 
این اطلاعات هس��تند و با توج��ه به مطالعات 
و دس��تاوردهای مناس��ب دانم��ارک در بخش 

دیتابس، مایل به مبادله دستاوردها هستیم.
ش��هیدی در ادام��ه ضمن دع��وت از رئیس 
سازمان زمین شناسی دانمارک به منظور حضور 
در ایران گفت: در ص��ورت وجود محدودیت ها 
بخاطر همگیری کووی��د ۱۹ مایل به برگزاری 
نشست به صورت وبینار هستیم تا نحوه اجرایی 
کردن زمینه های توسعه همکاری های دو جانبه 

بین دو سازمان را بررسی کنیم.
 وی با بی��ان اینکه از مدت ها پیش به دنبال 
اکتش��اف ذخایر پنهان در کش��ورمان هستیم، 
تصریح کرد: یکی از نیازهای اصلی کارخانه های 
فولاد در ایران س��نگ آهن اس��ت که این ماده 

معدنی جزو ذخایر عمقی و پنهان ایران است.
و  زمین شناس��ی  س��ازمان  رئی��س 
ب��ر  داد:  ادام��ه  کش��ور  اکتش��افات معدنی 
همی��ن اس��اس شناس��ایی ذخایر س��نگ آهن 
ب��ه کم��ک مطالع��ات ژئوفیزی��ک هوای��ی در 
کش��ور آغ��از کرده ای��م و می توانی��م بگوی��م 
 ای��ران جزو ۱۰ کش��ور تولیدکنن��ده فولاد در 

دنیا است.
مع��اون وزی��ر صنع��ت، مع��دن و تج��ارت 
خاطرنش��ان ک��رد: س��الانه ۱۰۰ میلی��ون تن 
س��نگ آهن در ایران اس��تخراج می ش��ود که 
امیدواریم در ۴ س��ال آینده به دو برابر افزایش 
یابد که بر همین اساس فعالیت های خود را در 
زمینه اکتش��اف ذخایر پنهان به کمک فناوری 

ژئوفیزیک هوایی گسترش خواهیم داد.
تسریع�زمینه�های�همکاری���

در پایان این نشس��ت؛ سفیر دانمارک ضمن 
تاکید براین که زمینه توس��عه همکاری بین دو 
سازمان را تسریع خواهیم کرد، گفت: اطلاعات 
جمع آوری و مش��کلات برطرف خواهد ش��د و 
زمینه ه��ای همکاری های تخصص��ی از طریق 
سفارت دانمارک و سازمان زمین شناسی ایران 
بررسی می شود و جلسات بعدی تخصصی میان 
متخصصان و کارشناسان دو سازمان خواهدبود.

توسعه همکاری معدنی ایران و دانمارک 
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معاون امور معادن معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری: 

امکان اکتشاف بزرگ و متوسط وجود ندارد 

سهم حداقلی بخش خصوصی در معادن

معاون امور معادن معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
گفت: نخستین و مهم ترین چالش صنعت فولاد کشور تأمین 
سنگ آهن خواهد بود و با توجه به فعالیت های اکتشافی انجام 
ش��ده در س��الیان اخیر می توان گفت امکان اکتشاف ذخایر 
سطحی بزرگ و حتی متوسط در کشور وجود ندارد و ناگزیر 
باید رویکردمان را به سمت اکتشاف ذخایر عمیق و استخراج 

زیرزمینی سنگ آهن تغییر دهیم.
داود حبیبی کی��ا در گفت وگو با ایراس��ین در مورد ظرفیت 
ای��ران در زمین��ه س��نگ آهن گف��ت: زمین شناس��ان ذخایر 
س��نگ آهن کش��ور را ک��ه عمدت��ا پی��ش از انقلاب توس��ط 
شرکت های خارجی اکتشاف ش��ده اند در حدود ۵.۲ میلیارد 
تخمی��ن می زنند که از ای��ن مقدار تنها ح��دود ۲.۸ میلیارد 
تن ذخی��ره قطعی بوده و به روش معدن��کاری روباز در حال 
استخراج هس��تند. از طرف دیگر با توجه به برنامه های کلان 
کش��ور ظرفیت تولید صنعت فولاد کوره در سال ۱۴۰۴ باید 
به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد و صادرات ۲۰ میلیون تنی آن 
دس��ت یابد. بدیهی است که دسترس��ی به این هدف نیازمند 
اس��تخراج بیش��تر از مع��ادن موجود ب��وده و در صورت عدم 
اکتش��اف ذخایر جدید این معادن در ۱۰ تا ۱۵ س��ال آینده 

به اتمام خواهند رسید.
وی گف��ت: نخس��تین و مهم تری��ن چالش صنع��ت فولاد 
کش��ور تأمین سنگ آهن خواهد بود و با توجه به فعالیت های 
اکتش��افی انجام شده در س��الیان اخیر می توان گفت امکان 

اکتشاف ذخایر سطحی بزرگ و حتی متوسط در کشور وجود 
ندارد و ناگزیر باید رویکردمان را به س��مت اکتش��اف ذخایر 
عمیق و استخراج زیرزمینی سنگ آهن تغییر دهیم. از سوی 
دیگر تا سالیان اخیر به دلیل مقرون به صرفه بودن و سهولت 
بیشتر استفاده از س��نگ آهن مگنتی در گندله سازی و تولید 
کنس��انتره در مقایسه با سنگ آهن هماتیتی و نیز نبود علم و 
تجربه لازم برای پرعیارسازی هماتیت، در صنعت فولاد کشور 
از سنگ آهن هماتیتی کمتر استفاده می  شد. اما درحال حاضر 
با افزایش نرخ ف��ولاد و کاهش عیار و میزان ذخایر مگنتیتی 
و هزینه ب��ه مراتب بالاتر اس��تخراج زیر زمینی کانس��ارهای 
مگنتیتی، باید به اس��تفاده از سنگ آهن هماتیتی که ذخایر 

زیادی از آن در کشور وجود دارد، توجه بیشتری شود.
حبیبی  کیا خاطر نش��ان کرد: چالش بعدی محدودیت های 
اس��تفاده از فناوری های نوین در اکتشاف ذخایر عمیق سنگ 
آهن و نی��ز فناوری  مرتبط با حفاری های اکتش��افی اس��ت. 
کانسارهای آهن زیر سطحی به دلیل خواص مغناطیسی خود 
غالباً از طریق اکتش��افات ژئوفیزیک به روش های مغناطیس 
س��نجی و الکترومغناطیس��ی مورد پیجویی قرار می گیرند. از 
آنجایی که اس��تخراج زیر زمینی نس��بت به استخراج سطحی 
مس��تلزم صرف هزینه های به مراتب بالاتری اس��ت لذا جهت 
توجی��ه اقتص��ادی باید ذخایر اکتش��افی از حج��م و ذخیره 
بالاتری برخوردار باش��ند. در این ارتباط استفاده از روش های 
پیش��رفته ژئوفیزی��ک هوای��ی می تواند به ص��ورت کارآمد و 

با س��رعت بالا این ذخایر زیرس��طحی را شناس��ایی و معرفی 
کند. در دنیا 3کش��ور امریکا، کانادا و استرالیا دارای امکانات 
س��خت افزاری و نرم افزاری پیش��رفته در امر اکتشاف ذخایر 
بزرگ هس��تند ولی ب��ه دلی��ل تحریم های موج��ود تاکنون 
امکان اس��تفاده از ظرفیت این کش��ورها فراهم نبوده اس��ت. 
س��ابقه اکتشاف معادن بزرگ آهن کش��ور نشان می دهد که 
اکتش��اف مع��ادن آهن ای��ران مرکزی حدود ۵۵ س��ال قبل 
توسط متخصصان روسی و اکتشاف معادن گل گهر، چادرملو 
و سنگان نیز در س��ال های قبل از انقلاب توسط شرکت های 
امریکایی انجام ش��ده اس��ت. معاون امور معادن طرح توسعه 
نوآوری ها و فناوری های حوزه زمین شناسی، معدن و صنایع 
معدن��ی معاون��ت علمی و فن��اوری ریاس��ت جمهوری افزود: 
ام��روزه عملیات ژئوفیزیک هوایی منحصرا توس��ط س��ازمان 
زمین شناس��ی و اکتشافات معدنی کشور انجام می شود و این 
س��ازمان در تلاش است تا دس��تگاه ها و ابزارهای مربوطه را 
به  روز رس��انی کند که این امر با توجه به ش��رایط تحریمی و 
بودجه اندک سازمان زمین شناسی به سختی محقق می شود. 
لذا پس از تعیین محدوده کانس��اری، برای تعیین عمق، عیار 
و حجم ذخیره، نیازمن��د فناوری های نوین در زمینه روش ها 
و ماش��ین آلات حف��اری و مغزه گیری در اعم��اق زیاد و مواد 
مصرفی مربوطه هستیم که می تواند چالش بعدی در اکتشاف 
در نظر گرفته ش��ود. درحال حاضر در امر حفاری های عمیق 
فناوری و ماشین آلات مناسب را به  صورت گسترده در اختیار 

نداری��م در نتیج��ه هزینه حفاری به خص��وص در اعماق زیاد 
بس��یار بالا بوده و تا کنون کارفرمای��ان رغبت زیادی را برای 
انجام حفاری های عمیق نداش��ته اند. برای مقایسه کافی است 
در نظر بگیریم که میزان حفاری اکتش��افی سالانه در کشور 
کانادا حدود ۴۰ برابر کش��ور ما است. حبیبی کیا به مشکلات 
و چالش های دیگر اس��تفاده از فناوری های نوین اش��اره کرد 
و افزود: چالش دیگر کس��ب و اس��تفاده از فناوری های نوین 
مرتبط با جمع آوری داده ها و پردازش آنها به منظور مشخص 
نمودن ابعاد و ش��کل فضایی کانسار و طراحی تونل های مورد 
نیاز جهت اس��تخراج زیرزمینی است. چالش بعدی، مکانیابی 
کارخان��ه  های تولید فولاد اس��ت. واقعیت موجود آن اس��ت 
که معادن س��نگ آهن کش��ور عمدتا در نواحی کم آب ایران 
مرکزی قرار دارند. با عنایت به نیاز صنایع فولاد به منابع آبی 
معتبر، بحث های مختلفی در ارتباط با احداث کارخانجات در 
ج��وار معادن و انتقال آب خلیج ف��ارس و دریای عمان به این 
مناطق، یا احداث کارخانجات در نزدیکی س��واحل جنوبی و 
توس��عه خطوط ریلی جهت انتقال سنگ آهن مطرح است که 
هریک می توان��د به عنوان یکی دیگ��ر از چالش های موجود 
مد نظر قرار گیرد. ب��ه دلیل هزینه بالای حمل ونقل جاده ای 
س��نگ آهن به کارخانجات فولاد احداث ش��ده در س��واحل 
جنوبی، و مباحث تأمین پایدار خوراک کارخانه ها، اخیرا بحث 
احداث اسکله های بزرگ در بنادر حنوبی کشور جهت واردات 

سنگ آهن از کشورهای دیگر نیز مطرح شده است.

رئیس خانه معدن اس��تان گیلان گفت: طرح احیای معادن 
متوس��ط و کوچک مقیاس، یکی از ایده های خوب و کار آمد 
ب��رای برون رفت از رکود حاکم بر معادن کوچک و متوس��ط 
مقیاس است که عمدتا بنا به مشکلاتی از قبیل نبود سرمایه، 
مش��کلات منابع طبیعی و...امکان فعالیت نیافته اند، است اما 
نکته مهم این است که برای فعالسازی یک معدن باید شرایط 
همه جانبه برای بهره برداری پایدار از این معادن فراهم شود.

ف��رزاد اس��دی در گفت وگ��و ب��ا »بیرونیت« عن��وان کرد: 
فعالیت معادن متوس��ط و کوچک مقیاس در اس��تان گیلان 
رضایت بخش نیس��ت، بهره برداری از معادن استان به نتیجه 

مطلوب نرسیده است.
او اف��زود: یک معدن با معرفی س��رمایه گذار از طریق طرح 
فعال س��ازی، راه اندازی ش��ده اس��ت و بیش از ۲۰ نفر در آن 

هم اکنون شاغل هستند.

اسدی با اشاره به مشکلات احیای معادن متوسط و کوچک 
مقیاس در استان گیلان گفت: در استان گیلان معادن عمدتا 
در گروه مصالح س��اختمانی هس��تند و به ط��ور طبیعی بازار 
این  گونه مواد معدنی در اس��تان گیلان خوب است و ظرفیت 
اقتصادی بودن فعالیت معدن، در دل معدن به ش��کل بالقوه 

وجود دارد.
او ادامه داد: مش��کلات بس��یاری ازس��وی معارضین محلی 
ب��رای فعالیت ای��ن معادن وج��ود دارد. پس از آن س��ازمان 
آب منطق��ه ای در خص��وص تعطیل��ی و رک��ود واحده��ای 
دانه بندی اس��تان رکورددار ب��وده و پس از آن منابع طبیعی، 
محیط زیس��ت و سایر ادارات و س��ازمان ها، که در طرح احیا 
 متاسفانه راه حل مشخصی و قاطعی برای این قبیل مشکلات 

وجود ندارد.
رئیس خانه معدن اس��تان گی��لان در ادامه درباره ش��مار 

معادن فعال در این اس��تان گف��ت: بیش از یک صد معدن در 
استان گیلان ثبت شده است اما در این میان حدود ۴۸ معدن 
فعال در سال های گذشته وجود داشته اند که اکنون به حدود 

۶۰ معدن رسیده است.
اس��دی افزود: بیشتر معادن فعال در استان گیلان در گروه 
مصالح س��اختمانی هس��تند همچنین دو معدن سنگ نمای 
تراورتن، چند معدن می��کا غیر فعال که در نوع خود منحصر 
به فرد در کش��ور بوده اند، در استان گیلان وجود دارند که به 
علت مشکلات منابع طبیعی و معارضین محلی امکان فعالیت 
نیافته ان��د و از س��وی دیگر معادنی همچ��ون خاک صنعتی، 
س��نگ لاش��ه، آهک و واریزه کوهی، خاک نسوز و زغالسنگ 

هم در این استان وجود دارند.
این فعال معدنی در ادامه با اشاره به رسیدگی به مشکلات 
معدنکاران در این اس��تان بیان کرد: در خانه معدن به دنبال 

رسیدگی و رفع مشکلات معدنکاران و بهره برداران هستیم اما 
از آنجایی که خانه معدن و نظام مهندس��ی در تصمیم سازی 
نق��ش چندانی ندارند، نیازمند آن اس��ت که قانون گذاران در 
تدوی��ن قوانین اج��ازه تصمیم گیری را ب��ه بخش خصوصی 

بدهند.
رئی��س خانه معدن اس��تان گیلان خاطرنش��ان کرد: بیش 
از ۹۵ درص��د از مع��ادن کش��ور متعلق ب��ه بخش خصوصی 
اس��ت اما تاثیر گذاری بخش خصوصی در تصمیم گیری ها و 

سیاست های معدنی کمتر از ۲ درصد است.
او مطرح کرد: دولت برای بخش خصوصی تصمیم می گیرد 
برای همین اس��ت که با مش��کلات و دستورالعمل های ناقص 
مواجه هستیم و نیاز است تا جایگاه تشکل های همچون خانه 
معدن در سطح سیاست گذاری های کلان کشور، بیشتر دیده 

شود.

حسن نیت یا بازی سیاسی
دخالت مجلس در قیمت گذاری سنگ آهن و فولاد بررسی شد

گروه معدن

با تصوی��ب افزایش ۲۵ درص��دی عوارض 
صادرات س��نگ آهن و س��پس وض��ع قانون 
محدودی��ت و کاه��ش ص��ادرات به منظ��ور 
جلوگیری از خام فروشی مواد معدنی کشور، 
فعالان معدنی و صاحبان معادن سنگ آهن در 
 یک سال و نیم اخیر با مشکلات زیادی روبه رو 

شده اند.
 فع��الان ح��وزه س��نگ آهن معتقدند این 
مقررات زنجیر پای اقتصاد معادن سنگ آهن 
شده و بس��یاری از فعالان، سرمایه های خود 

را از این معادن خارج کرده اند.

به ب��اور برخ��ی کارشناس��ان  از طرف��ی   
و فع��الان معدن��ی، ورود مجل��س ش��ورای 
اس��لامی به بحث قیمت گذاری س��نگ آهن 
و ف��ولاد آتش این مش��کلات را ش��عله ورتر 
ک��رده و اعت��راض فع��الان معدن��ی به ویژه 
 س��نگ آهن و صاحب��ان صنایع ف��ولادی را

 برانگیخت. 
حال موضوعی که مطرح می شود آن است 
که دلیل این ورود مجلس ش��ورای اسلامی 
به بحث قیمت گذاری چیس��ت و چه اهدافی 
در پ��س این به نوعی دخالت در بخش��ی که 
در دس��تور کار نمایندگان مجلس ش��ورای 

اسلامی نیست، وجود دارد.

 طرح مزارع چوب 
در معادن باید اجرا شود

دبیر انجمن زغال س��نگ گفت: ط��رح مزارع 
چ��وب در مرحله بررس��ی و رایزنی میان وزارت 
وزارت جه��اد  و  تج��ارت  و  مع��دن  صنع��ت، 

کشاورزی است.
س��عید صمدی در گفت وگو با بیرونیت مطرح 
ک��رد: هر تن زغال به ۴۰ کیلو چوب نیاز دارد و 
چوب ها پرورشی هستند تا مدت ها قبل معادن 
مش��کلی نداش��تند چرا  که چوب های پرورشی 
مورد نیاز خود را از مجموعه  هایی که در ش��مال 
کشور مشغول به فعالیت بودند، تامین می کردند.

او ادام��ه داد: اساس��ا در معادن زغال به چوب 
برای نگه داری کارگاه های استخراج نیاز است.

او افزود از زمان ممنوعیت برداش��ت چوب در 
شمال کشور چوب پرورش��ی کمیاب و نرخ آن 
۶ برابر ش��ده اس��ت و به طور طبیعی هم برای 
معدنکار زغال دش��وار اس��ت که بخواهد چوب 

مورد نیاز خود را خریداری کند.
دبی��ر انجمن زغ��ال با بیان اینکه چش��م انداز 
تولید چوب در کشور تاریک است، تصریح کرد: 
میزان تولید چوب در کش��ور اندک اس��ت و بالا 
رفتن نرخ ارز هم متاس��فانه مش��کلاتی را برای 
مصرف کننده ایجاد کرده است، بنابراین واردات 

چوب به صرفه نیست.
صمدی در ادامه درب��اره ایجاد راهکار ها برای 
تامین چوب پرورش��ی برای مع��دن کاران زغال 
گفت: گمانه زنی ها نشان داده است که به ۵ هزار 
هکتار زمین برای تامین چوب کل معادن زغال 
نیازمند هستیم، درمجموع مصرف چوب سالانه 

۱۵۰ هزار تن تخمین زده شده است.
دبیر انجمن زغال در پایان گفت: این طرح در 
مرحله ارزیابی و رایزنی وزارتخانه صنعت، معدن 
و تجارت ب��ا وزارت جهاد برای مس��اعدت لازم 
اس��ت، ضمن آنکه انجمن هم نامه نگاری هایی را 
در دستور کار قرار داده است، اما نکته این است 

که باید به سمت اجرا شدن گام برداریم.

افزایش مجوزهای معدنی 
در ۱۰ ماه

بررس��ی مجوزه��ای معدنی صادره از س��وی 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در دوره ۱۰ماهه 
امس��ال در زمینه اکتشاف، گواهی کشف، صدور 
پروانه های بهره برداری و هزینه عملیات اکتشاف 
نس��بت به مدت مشابه پارس��ال افزایش نشان 

می دهد.
گ��زارش ایرنا برپایه ج��داول آماری وزارتخانه 
ی��اد ش��ده، حاکی اس��ت: امس��ال در دوره ۱۰ 
ماهه تعداد پروانه اکتش��اف صادر ش��ده به رقم 
۷۸۴فقره رس��ید که در مقایس��ه ب��ا ۷۷۰ فقره 
صادر شده دوره مش��ابه سال گذشته رشد ۱.۸ 

درصدی دارد.
همچنین در دوره این گزارش تعداد ۴۲۵فقره 
گواهی کشف صادر شده که نسبت به ۴۲۱فقره 
گواه��ی صادر ش��ده در ۱۰ ماه��ه ابتدایی ۹۸ 

افزایش یک درصدی را نشان می دهد.
علاوه براین پروانه بهره برداری صادر ش��ده در 
۱۰ ماه��ه ۹۹ به رقم ۵۱۲ فقره رس��ید که در 
مقایسه با ۴۸۶ فقره در دوره مشابه پارسال رشد 

۵.3 درصدی دارد.
هزینه عملیات اکتشاف نیز در ۱۰ ماهه امسال 
نس��بت به دوره مشابه سال گذشته افزایش ۱۰ 
درصدی را ثبت کرد که گویای میل بیش��تر به 

سرمایه گذاری در این بخش دارد.
براساس آمار مورد بررسی در سال ۹۹ هزینه 
عملیات اکتش��اف در دوره مورد بررسی به رقم 
۱۰۱۹ میلی��ارد ریال رس��ید که نس��بت به ۱۰ 
ماهه ۹۸ با رقم ۹۲۷ میلیارد ریال افزایش یافته 

است.
بررس��ی آمارهای ۹ ماهه امسال حاکی است 
تع��داد ۷۰۱ فقره پروانه اکتش��اف معدن صادر 
شده که در مقایس��ه با مدت مشابه پارسال که 

۶۶۹ فقره بود، رشد ۴.۸ درصدی داشت.
همچنین ۹ ماهه ۹۹ تعداد 3۶۷ فقره گواهی 
کش��ف صادر ش��د و افزای��ش ۱.۴ درصدی در 
مقایسه با ۹ ماهه ابتدایی سال ۹۸ ثبت شد که 
رقم 3۶۲ فقره بود. شمار پروانه های بهره برداری 
معدنی در ۹ ماهه امسال به رقم ۴۶۲ فقره رسید 
که با توجه به میزان ۴۴۵ فقره در دوره مش��ابه 

پارسال، افزایش 3.۸ درصدی را نشان داد.
ایران با شناسایی حدود ۶۰ میلیارد تن ذخیره 
معدن��ی که نزدیک به ۴۰ میلیارد تن آن قطعی 
و بقیه احتمالی است در جایگاه پانزدهم جهانی 

از لحاظ ذخایر اکتشافی قرار دارد. 

اخبار

مجلس دخالتی نداشته استدخالت های بیرونی مانع حل اختلافات درونی

سخن پایانی...

س��ید محم��د بیاتی��ان، نماینده 
دوره نهم مجلس ش��ورای اسلامی 
در گفت وگ��و ب��ا »روزگار مع��دن« 
نس��بت به مقررات موجود در حوزه 
معادن سنگ آهن و صنایع فولادی 
واکنش نشان داد و گفت: هر جایی 
ک��ه دخالت بخش ه��ای حاکمیتی 

صورت گیرد، ش��اهد س��ودی نه برای مردم و 
نه قش��ر تولیدکننده نیستیم. حوزه سنگ آهن 
هم از این قاعده مستثنا نیست و تمامی فعالان 
مرتبط با معادن سنگ آهن چه تولیدکنندگان 
و چ��ه مصرف کنن��دگان، ب��ر ای��ن باورند که 
دخالت ه��ای بیرونی نمی توان��د منجر به حل 
نابس��امانی های این بخش شود و حتی مانع از 
برنامه ریزی ه��ای فعالان معدنی در جهت رفع 
مش��کلات این بخش می شود؛ بنا بر این دلایل 
انتظ��ار آن می رود که مس��ئولان هر بخش به 
مباح��ث مرتبط با ح��وزه خود ورود کرده و در 
بخش های��ی که در دس��تور کار تخصصی آنها 
نیس��ت، مداخله نکنند. در ادامه نیز بس��تری 
فراهم ش��ود تا مس��ئولان و فع��الان بخش ها 
به ط��ور تخصصی برای مس��ائل و مش��کلات 
تصمیم گیری کرده و به نوعی هر ش��خص سر 

جای خود قرار گیرد.
 رد پای سیاست در تصمیم گیری های  �

معدنی
بیاتیان درباره دلایل ورود مجلس ش��ورای 
اس��لامی به مس��ائل صادرات و قیمت گذاری 
س��نگ آه��ن گف��ت: س��ال آین��ده انتخابات 
ریاست جمهوری را داریم و اگر بخواهیم صریح 

باش��یم، می توانی��م یک��ی از دلایل 
ورود مجلس به بحث قیمت گذاری 
و نحوه صادرات س��نگ آهن و فولاد 
را موضوع��ات سیاس��ی اینچنینی 
بدانی��م. به عقی��ده من این دس��ت 
مداخ��لات بی ارتباط ب��ا انتخابات 
ریاست جمهوری سال آینده نیست 
و ه��ر قدر پیش برویم رد پای انتخابات و رفتار 
جناحی و سیاسی را در این مسئله خواهیم دید. 
در آینده مشخص خواهد شد که این دخالت ها 
مرتبط با کدام گروه و نامزد ریاس��ت جمهوری 

است و قرار است چگونه از آن استفاده شود.
ای��ن فع��ال اقتصادی با اش��اره ب��ه اینکه ما 
مش��کل قانون گذاری نداریم گفت: مس��ئله به 
بخ��ش اجرا برمی گردد و مجلس نباید در اجرا 
دخالتی داشته باشد. برای حل مشکل ابتدا باید 
مجل��س مداخلات خود را کنترل کرده و اجازه 
دهد نهادهای بخ��ش خصوصی مرتبط با این 
موضوع مانند بخش های معدنی س��نگ آهن و 
صنایع فولادی در زمینه این مسائل تخصصی 
تصمیم گی��ری کنند. ما به ان��دازه کافی قانون 
داریم؛ پس مش��کل، کمبود قانون نیست و این 
مداخلات بیرونی گاهی منجر به وخامت بیشتر 
اوضاع می ش��ود. قدرتی ک��ه برخی نمایندگان 
مجلس ش��ورای اس��لامی در مقاب��ل وزرا در 
پیش گرفته  اند غیرالزامی است و گاهی برخی 
نظرات و تصمیم گیری ها غیرکارشناسی بوده و 
در ادامه ش��اهد آن هستیم که در برخی موارد 
برای صنوف مش��کلات و معضلات بیش��تری 

ایجاد کرده است.

 »روزگار مع��دن« دلی��ل ورود مجل��س 
شورای اسلامی به مسائل مطرح شده ازسوی 
فعالان معدنی از جمله نرخ گذاری و مس��ئله 
محدودی��ت ص��ادرات س��نگ آهن را از علی 
جدی، نماینده مردم ش��یروان پرس��یده که 
این عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس 
ش��ورای اسلامی پاسخ متفاوتی ارائه داد. این 

عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
ضمن رد ادعاهای مطرح ش��ده مبنی بر دخالت مجلس 
ش��ورای اس��لامی در مسائل معادن س��نگ آهن، گفت: 
موضوعی که ما در کمیس��یون مطرح کردیم، دخالت در 
فعالیت های معادن س��نگ آهن و صنایع فولادی نیست. 
نه محدودیت برای صادرات س��نگ آهن ایجاد ش��ده و نه 
نرخ گ��ذاری برای فروش س��نگ آهن ب��ه صنایع و فولاد 
انجام ش��ده است. س��نگ آهن به دلیل آنکه جزو زنجیره 
صنایع اس��ت و در رأس آن قرار دارد، برای اقتصاد کشور 
حائز اهمیت است. در کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
ش��ورای اسلامی بحث در راس��تای رفع معافیت مالیاتی 
صادرات س��نگ آهن مطرح شده و بنا بر نظر رهبر معظم 
انقلاب مبنی بر جلوگیری از خام فروش��ی و صادرات مواد 
اولیه، تصمیم بر این گرفته شد که صاحبان معادن و فعالان 
حوزه معدنی سنگ آهن ابتدا سنگ آهن را به مقدار کافی 
وارد چرخ��ه صنایع مختلف و بازار بورس کرده و س��پس 

ب��ه صادرات آن بپردازند. به نوعی نیاز کش��ور 
بر صادرات مقدم دانس��ته و در همین راس��تا 
معافیت مالیاتی صادرات سنگ آهن برداشته 
ش��د. وی ادامه داد: درب��اره قیمت گذاری باید 
خاطرنشان کرد که هیچ نرخ گذاری دستوری 
از جانب مجلس ش��ورای اسلامی انجام نشده، 
بلکه در ارتباط با این موضوع کمیته ای متشکل 
از نهادهای بورس��ی، اقتص��ادی، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت، نمایندگان مجلس شورای اسلامی و کمیسیون 
صنایع و مع��ادن، نماینده صنایع ف��ولادی، قوه قضاییه 
و... تش��کیل شده و متناسب با ش��رایط موجود جامعه و 
بازاره��ای اقتصادی و معدنی قیمت ها در آن کمیته بنا بر 

نظر بخش های گفته شده به توافق می رسد.
منافع دلالان سنگ آهن �

علی جدی درباره اعتراضات بیان ش��ده ازسوی فعالان 
حوزه معادن سنگ آهن گفت: برخی فعالان حوزه معدن 
س��نگ آهن ضمن برداش��ت غلط از این موضوع ناراحت 
هستند و برخی دیگر به قطع منابع مالی که به واسطه رانت 
به دست می آوردند، معترضند، چراکه موارد گفته شده و 
مدنظر کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی 
از ران��ت و دلالی حوزه معدنی جلوگیری کرده و در نتیجه 
منافع آنها به مخاطره افتاده اس��ت. وی افزود: تصمیمات 
اتخاذ ش��ده منعی برای صادرات ایجاد نکرده اس��ت. آن 

چیزی که مجلس ش��ورای اسلامی عنوان کرده آن است 
که در زنجیره فولاد باید تا حدی از خام فروشی جلوگیری 
شود. تا پیش از این سنگ معدن به عنوان ماده خام و بدون 
مالیات از کشور صادر می شد و منافع ملی مردم در دست 
خودش��ان قرار نداش��ت. بحث مطرح شده پیرو پرداخت 
مالیات صادرات س��نگ آهن نیز مبتنی بر همین موضوع 
است که دولت با اخذ این درآمد حاصل از صادرات بتواند 
آن را در خدم��ت مردم قرار داده و برای توس��عه و آبادانی 
کشور هزینه کند. جدی با اشاره به اینکه معادن جزو انفال 
هستند و صادرات مواد برداشت شده از آن بدون پرداخت 
مالیات، استفاده بی قید و ش��رط از اموال و انفال عمومی 
اس��ت، گفت: ما به عن��وان نمایندگان م��ردم در مجلس 
شورای اس��لامی وظیفه داریم از حقوق ملت دفاع کنیم 
و برداش��تن معافیت مالیاتی صادرات س��نگ آهن نیز در 

راستای همین مسئله است. 
نماینده مردم شیروان ضمن تاکید بر انفال بودن معادن 
کشور گفت: ما به عنوان نمایندگان مردم به دنبال پیگیری 
انف��ال عمومی و دولت��ی بوده و جزو فع��الان یا صاحبان 
معدنی نیس��تیم که تنها به فکر منافع ش��خصی باشیم. 
در عین حال به دنبال توس��عه و آبادانی بیشتر بنگاه های 
اقتص��ادی کش��ور از جمله معادن س��نگ آهن و صنعت 
فولاد هستیم تا همراه با رونق بیشتر، تولید و صادرات این 

صنعت نیز شفاف سازی شود.

تصمیم گیری ه��ای اخی��ر در بخ��ش مع��ادن و 
صنایع فولادی کش��ور، کار فعالان و صاحبان این 
بنگاه های اقتصادی کش��ور را دچار اختلال کرده و 
ضمن بی ثباتی این بخش سبب شده سرمایه ها از 

معادن سنگ آهن به عنوان پایه های اقتصادی مهم 
کشور خارج ش��وند. باوجود شبهات زیادی که در 
روند این تصمیمات و ابلاغیه ها وجود دارد، انتظار 
می رود با مس��ائل مرتبط با بخش اقتصادی کشور 

به ویژه در این روزهای تحریمی عمیق تر رفتار شود 
تا نه فعالان حوزه معادن دچار مش��کل شوند و نه 
س��رمایه های ملی در جیب دلالان دست به دست 

شود.
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شماره556 سالسوم

مدیرکل نظارت ب��ر کالاهای فلزی و معدنی 
س��ازمان حمایت گفت: قطع ب��رق، قطع گاز و 
افزایش کرایه های حمل ط��ی هفته های اخیر 

موجب افزایش نرخ سیمان شده است.
ب��ه گزارش مهر، حس��ن اله ی��اری در مورد 
وضعی��ت ن��رخ س��یمان در ب��ازار، اظهارکرد: 
علت نوسانات افزایش��ی نرخ فروش سیمان در 
هفته های اخیر در ب��ازار آزاد و فروش بالاتر از 
نرخ مصرف کننده با لحاظ ارزش افزوده و کلیه 
هزینه های قانونی )به عن��وان مثال ۱۹۵،۰۰۰ 
ریال برای سیمان پاکتی تیپ ۲(، ناشی از بروز 
مشکلاتی از قبیل قطع برق توسط وزارت نیرو 
در بیش��تر کارخانجات به دلیل توزیع متناسب 
برق در س��طح ملی و قطع گاز توس��ط وزارت 

نفت است.
مدی��رکل نظ��ارت ب��ر کالاه��ای فل��زی و 
معدن��ی س��ازمان حمای��ت مصرف کنندگان و 
تولیدکنن��دگان افزود: در نتیج��ه این ۲ اقدام 
منجر به کاهش تولید و عرضه س��یمان و ایجاد 
عدم تعادل بین عرضه و تقاضا و به تبع افزایش 

نرخ در سطح بازار شده است.
وی ادام��ه داد: از طرف��ی افزایش کرایه های 
حم��ل ط��ی هفته ه��ای اخیر موج��ب کاهش 
حمل س��یمان از سایر اس��تان ها به استان های 
پرمص��رف نظی��ر ته��ران و در نتیج��ه کمبود 
مضاع��ف در برخی مناطق و ایجاد بازار س��یاه 
توس��ط عوام��ل س��ودجو و فرص��ت طل��ب و 
 س��بب تشدید س��یر صعودی افزایش قیمت ها 

شده است.
تش�کیل��315میلیارد�تومان�پرونده���

تخلف�سیمان
اله ی��اری در پاس��خ ب��ه این س��وال که آیا 
س��ازمان حمایت نظارت��ی بر این ب��ازار دارد، 
گف��ت: از ابت��دای امس��ال ان��واع محص��ولات 
پرمصرف همچون س��یمان در زم��ره کالاهای 
اولوی��ت دار و تحت بازرس��ی وی��ژه همکاران 
ب��ازرس در س��ازمان های صنع��ت، مع��دن و 
تج��ارت در سراس��ر کش��ور قرار داش��ته و در 
صورت مشاهده فروش بالاتر از نرخ های ابلاغی 

و ی��ا احتکار، قطع��ا برخورد قانون��ی با عوامل 
 متخلف وف��ق قوانین تعزیرات حکومتی صورت 

می پذیرد.
وی اف��زود: در این زمینه طی ۱۰ ماه س��ال 
۹۹ ماحص��ل نظارت مس��تمر بر ب��ازار مصالح 
ساختمانی انجام تعداد ۹۹۶ ،۷۹ مورد بازرسی 
و تش��کیل تعداد ۲۹۶ ،۳ فقره پرونده تخلف به 
ارزش ریالی۸۹۴ ،۳۸۷ ،۵۸۲ ،۱۵۱ ،۳  )بیش 
از ۳۱۵ میلی��ارد و ۱۵۸ میلی��ون توم��ان( در 

سراسر کشور است.
مدیرکل نظارت ب��ر کالاهای فلزی و معدنی 
س��ازمان حمای��ت ادامه داد: البته ب��ا توجه به 
انجام هماهنگی و انعکاس مکاتبات هش��داری 
ب��ه وزارتخانه ه��ای نف��ت و نی��رو، پیش بینی 
می ش��ود در هفته های آینده و با رفع مشکلات 
مش��روحه و عادی شدن روند تولید و توزیع در 
کارخانجات س��یمان، شاهد بازگشت آرامش به 
ب��ازار و ایجاد تعادل در عرض��ه و تقاضای این 
محصول و کمرنگ شدن نقش دلالان و عوامل 

فرصت طلب باشیم.
نحوه�قیمت�گذاری�سیمان��

وی همچنین در مورد قیمت گذاری دستوری 
س��یمان، تصریح کرد: در زمینه شرایط قانونی 
تعیین نرخ محصول س��یمان لازم به ذکر است 
که کلی��ه مصالح س��اختمانی و به وی��ژه انواع 
محصولات س��یمان مش��مول بند )ج( مصوبه 
شماره ۱۵۱۷۸۰ مورخ ۱۰/ ۰۶/ ۱۳۹۷  کارگروه 

تنظیم بازار کشور است.
ال��ه ی��اری گفت: ب��ر این اس��اس واحدهای 
تولی��دی مربوط��ه می توانند ب��ا رعایت ضوابط 
عموم��ی قیمت گذاری هی��أت تعیین و تثبیت 
قیمت ها و نیز رعایت س��ودهای عمده فروشی 
و خرد ه فروش��ی، راس��ا نس��بت به تعیین نرخ 
ف��روش مربوطه اق��دام کنند و این س��ازمان و 
س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت اس��تان ها 
غیرمتع��ارف  افزای��ش  در ص��ورت مش��اهده 
قیمت ها و یا دریافت ش��کایت، ضمن رسیدگی 
 ب��ه موض��وع، اق��دام قانون��ی لازم را ب��ه عمل 

خواهند آورد.

رئی��س هی��ات مدیره ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اصفهان در پاس��خ به این سوال که چه آینده ای 
برای این شرکت قابل تصور است، خاطرنشان کرد: 
مجموعه فولاد مبارک��ه اصفهان در هم آوردهایی 
مانند IMI۱۰۰ ضمن اینکه تلاش کرده تا خود 
را در معرض یک ارزش��یابی مس��تقل قرار دهد، 
سعی کرده در زمینه های جدید نیز نام آور بوده و 
نیازمندی کش��ور را در عرصه محصولات فولادی 
به ویژه ورق های مختلف تامین کند. در این میان 
صنای��ع فولادی نیز موفق ش��ده اند تا از این نگاه 

شرکت فولاد مبارکه اصفهان بهره مند شوند.
به گزارش روابط عمومی فولاد مبارکه اصفهان، 
تق��ی نتاج تصریح ک��رد: فولاد مبارک��ه اصفهان 
توانس��ته با دسترس��ی به جدیدترین دانش ها و 
با وجود همه محدودیت ه��ا نوید تامین نیازهای 
فعالان اقتصادی را به آنها بدهد. این ش��رکت به 
ویژه در بازه زمانی یکسال اخیر که صنعت فولاد 
و خود ش��رکت فولادمبارکه اصفهان تحریم های 
ناعادلان��ه ای را ش��اهد بوده اس��ت، موفیت های 
چش��مگیری از جمل��ه ثب��ت رکورد و رش��د ۵ 
درص��دی تولید را تجربه ک��رده و آنچه در آینده 
فولاد مبارکه اصفهان مد نظر است کماکان ادامه 

همین استراتژی است.
وی افزود: در همین راس��تا در تلاش هس��تیم 
تا با دسترس��ی به دانش های نو و دیجیتال سازی 
فرآینده��ای تولید فولاد، این تحول اساس��ی در 
صنعت و اقتصاد جهانی را پیگیری کنیم تا فولاد 
مبارکه اصفهان بتواند به عنوان نخستین شرکت 
در ای��ن عرصه عمل کند. به ع��لاوه با اینکه این 
ش��رکت از میان ۱۰۰ ش��رکت برتر کشور، رتبه 
چه��ارم را از نظر ش��اخص فروش کس��ب را در 
امسال کسب کرده است، این نوید را می دهیم که 
در سال های آتی این رتبه افزایش یابد. در همین 
شرایط شرکت فولادمبارکه اصفهان توانست رتبه 
اول در بین گروه فلزات اساسی را از آن خود کند.

رئی��س هی��ات مدیره ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اصفهان خاطرنش��ان کرد: ورود ب��ه حوزه  تولید 
محصولات جدید و استراتژیک در ابر پروژه نورد 
گرم۲ یک رویکرد ریس��ک پذیرانه را می طلبد که 

شرکت فولاد مبارکه اصفهان این رویکرد را دارد 
اما باید توجه داش��ت که اگ��ر این تصمیمات در 
زمان خ��ود عملیاتی نش��ود، نمی توانیم به موقع 
از مناف��ع آن  بهره من��د ش��ویم و حت��ی ممکن 
اس��ت خس��ارت هایی را نیز از منظر اقتصاد ملی 
بر کش��ور تحمیل کند. فولاد مبارکه اصفهان به 
س��هم خود این اقدامات را انج��ام داده و صورت 
جلسات مدیریتی و بررسی های بدنه کارشناسی 
این مجموعه نیز مهر تاییدی بر این مطلب است.

نتاج افزود: همه س��طوح مدیران این ش��رکت 
قابلیت محقق کردن شعار جهش تولید در عرضه 
ف��ولاد را دارا هس��تند اما متاس��فانه برخی ابهام 
هایی ک��ه در لایه های مختلف سیاس��ت گذاری 
وج��ود دارد، درحال حاضر به ص��ورت ترمز عمل 
کرده اس��ت. تا زمانی که تاییدیه ابتدایی مراجع 
سیاس��تگذاری و نظارت��ی را نداش��ته باش��یم، 
نمی توانیم ریسک پذیری خود را به صورت کامل 
اجرایی کرده و اقدامات بعدی که سرمایه گذاری 

سنگینی را می طلبد، انجام دهیم.
وی ادامه داد: علاوه بر اینکه ظرفیت سازی هایی 
ک��ه در زنجی��ره تولید فولاد در کش��ور در حال 
انجام اس��ت باید ب��ه صورت هوش��مندانه انجام 
ش��ود. وزارت صنعت، مع��دن و تجارت به عنوان 
محور سیاست گذاری و نظارت فنی این کار، باید 
مراقبت کند که ظرفیت سازی های بیهوده انجام 

نشود.
تقی نتاج افزود: ما ش��اهد هستیم که با وجود 
اینک��ه مجموعه عظی��م تولید فولاد که ش��امل 
ش��رکت هایی نظیر فولاد مبارکه اصفهان و ذوب 
آهن اصفهان موجود اس��ت، ظرفیت های دیگری 
نی��ز در زنجیره تولید محص��ولات فولادی ایجاد 
شده است. در برخی استان ها ظرفیت های مشابه 
در حوزه هایی مانند گندله س��ازی، کنس��انتره و 
حت��ی زنجیره های تکمیلی ای��ن بخش در حال 
ش��کل گیری اس��ت که تنها ات��لاف ظرفیت ها و 

منابع ملی اقتصاد ایران را به دنبال دارد.
رئی��س هیات مدی��ره ش��رکت ف��ولاد مبارکه 
اصفه��ان گفت: وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
ب��ه عنوان مرج��ع محوری این حوزه از یک س��و 

و نماین��دگان محترم مردم در مجلس ش��ورای 
اس��لامی از س��وی دیگر باید مراقب باش��ند که 

ظرفیت سازی بیهوده انجام نشود.
نت��اج اضافه کرد: باید توجه داش��ت که بخش 
عم��ده ای از فناوری های اس��تفاده ش��ده در این 
خصوص، فناوری های وارداتی هس��تند بنابراین 
ورود آنه��ا به کش��ور مس��تلزم پرداخ��ت منابع 
ارزش��مند و ملی اس��ت. این در حالی اس��ت که 
ای��ن ظرفیت ه��ا در مجموعه ه��ای بزرگی مانند 
فولادمبارکه اصفهان و ذوب آهن وجود دارد؛پس 

نباید منافع ملی را بیهوده تلف کنیم.
�دستیابی�به�دستاوردهای�قابل�توجه���

در�صنعت�فولاد�
غلامحس��ن تق��ی نت��اج با اش��اره ب��ه وجود 
ظرفیت ه��ای قابل توجه در گ��روه فولاد مبارکه 
اصفه��ان گف��ت: ب��ا توج��ه ب��ه واردات��ی بودن 
فناوری ه��ای این حوزه نبای��د منابع ملی را برای 

ظرفیت سازی مجدد و بیهوده هدر داد.
رئیس هیات مدیره شرکت فولادمبارکه اصفهان 
ب��ا بیان اینکه همه ش��اخه های صنع��ت نیازمند 
برگزاری چنین نمایش��گاه هایی هس��تند، اظهار 
کرد: فعالان این حوزه می توانند با استفاده از این 
نمایش��گاه ها، عملکرد و برنامه های آتی خودشان 
را در مع��رض دید افراد ق��رار دهند. به علاوه در 
چنین نمایش��گاه هایی بازدیدکنندگان می توانند 
کل زنجی��ره را در کنار هم به ص��ورت یکپارچه 
مش��اهده کنند. ای��ن ویژگی ک��ه از همه مهم تر 
است، یقینا افکار نو یا به عبارتی نوآوری هایی نیز 
می تواند در مسیر خود به وجود آوررد. وی افزود: 
در بازدی��د کوتاهی که از هفدهمین نمایش��گاه 
بین المللی متافو داش��تم، به وضوح ش��اهد بودم 
ک��ه باوجود همه محدودیت ها از جمله تحریم ها، 
ایران موفق به دس��تیابی به دس��تاوردهای قابل 
توجه��ی در این صنعت زیرس��اختی اقتصاد ملی 
ش��ده اس��ت. گروه فولاد مبارکه اصفهان هم که 
با اصلی ترین ش��اخه های خود در این نمایش��گاه 
حضور پیدا کرده اس��ت موفق ش��ده تا به خوبی 
چنین ظرفیت و توانمندی خود را در معرض دید 

اشخاص قرار دهد.

فولاد�مبارکه�تامین�کننده�نیازهای�فعالان�اقتصادیآرامش�به�بازار�سیمان�باز�می�گردد

ش��رکت فولاد اکس��ین توانست برای نخستین بار اسلب ۳۰۰ 
میلیمتر را با موفقیت تولید کند.

به گزارش خبرگزاری صدا وس��یما، هومن خورش��یدی، مدیر 
روابط عمومی شرکت فولاداکسین خوزستان گفت: ورق تولید 
ش��ده تحت اس��تاندارد API و با گرید X۷۰ با ابعاد ۴.۶ متر در 
۲۷ مت��ر تولی��د ش��د که تولید این ابع��اد در منطقه خاورمیانه و 
شمال افریقا فقط در توان شرکت فولاد اکسین است.بزرگترین 

و مقاوم ترین ورق فولادی ایران، ساخته شد.
وی افزود: اس��تفاده از این اس��لب به عنوان مواد اولیه همان 
استانداردی است که شرکت دانیلی ایتالیا برای ظرفیت اسمی 

ش��رکت فولاد اکس��ین برنامه ریزی و پیش بینی کرده بود. وی 
اظهارکرد: این ورق با عرض ۴ و نیم متر، برای لوله های ۵۶ اینچ 
استفاده می شود که پرکاربردترین لوله در صنعت نفت و گاز است.

مدیر روابط عمومی ش��رکت فولاداکس��ین خوزستان گفت: 
س��ابق از اس��لبی که در خط تولید اکس��ین اس��تفاده می شد از 
هر ورق تولید ش��ده یک لوله در ش��رکت های لوله سازی ساخته 
می شد، اما با استفاده از اسلب ۳۰۰ میلیمتری از هر ورق فولادی 

۲ لوله تولید می شود.
وی اظهارکرد: استفاده از این اسلب به عنوان مواد اولیه علاوه بر 
اینکه استاندارد کیفی محصولات را برای مشتری بیشتر می کند، 

میزان استهلاک و فرسایش قطعات و خط تولید را نیز کم می کند.
خورش��یدی بیان کرد: اساسا هدف از ایجاد طرح فولاد سازی 
فولاد اکسین تولید همین اسلب برای خط تولید شرکت است، 
در هفته گذش��ته برای نخس��تین بار اسلب ۳۰۰ میلی متر توس 
ش��رکت فولاد مبارکه تولید ش��د که برای تولید ورق به فولاد 
اکس��ین ارس��ال ش��د. با توجه به اینکه آن شرکت به علت اینکه 
در آین��ده خ��ط نورد گرم خ��ود را راه اندازی می کند خود به این 

مواد اولیه نیاز دارد.
مدیر روابط عمومی ش��رکت فولاداکس��ین خوزستان گفت: 
ش��رکت فولاداکس��ین برای ادامه ی حیات خود به شدت نیاز به 

اسلب ۳۰۰ دارد که تامین آن مگر با راه اندازی طرح فولادسازی 
محقق نمی شود. تعامل و همراهی فنی ۲ شرکت فولاد اکسین 
و فولاد مبارکه در ۲ سال گذشته باعث شده که لوله های انتقال 
نفت و گاز شیرین و ترش در همه بخش های زنجیره تولید از مرحله 
اسلب، ورق و لوله کاملا بومی سازی شده و کشور از واردات این 
محصول کامل بی نیاز شود. این همکاری که تحت نظر بالاترین 
استاندارد های وزارت نفت ایجاد شده باعث شده پروژه راهبردی 
خط لوله نفت ترش گوره به جاس��ک که اس��تراتژیک ترین پروژه 
انتقال نفت و گاز کش��ور اس��ت در سریعترین زمان خود به سوی 

تکمیل و نهایی شدن برسد.

تولید نخستین اسلب 300 میلی متر توسط فولاد اکسین
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موضوع دلالی نوردکاران و پروفیلی ها با خرید 
م��واد اولیه ارزان و فروش همان مواد یا محصول 
تولیدی در بازار آزاد با نرخ های گزاف، سوژه این 

روزهای بازار فولاد است.
به گزارش تس��نیم، موضوع دلال��ی نوردکاران 
و پروفیلی ه��ا با خرید م��واد اولیه ارزان و فروش 
همان م��واد یا محص��ول تولیدی در ب��ازار آزاد 
ب��ا نرخ ه��ای گزاف، س��وژه ای��ن روزه��ای بازار 
ف��ولاد اس��ت. ش��رکت هایی که عموما بورس��ی 
نیس��تند و صورت های مالی ش��فافی ندارند اما 
همواره فولادس��ازان بزرگ کش��ور که ماه به ماه 
گزارش های تولید و فروش شان را در سایت کدال 

منتشر می کنند را متهم می کنند.
علیرض��ا توجهی، کارش��ناس بازار ف��ولاد در 
خصوص اقدامات ش��رکت های نوردی می گوید: 
واس��طه گری در بازار فولاد از س��وی افرادی که 
پش��ت نام کارخانه ه��ا پنهان می ش��وند و هیچ 
شفافیتی نیز از آنان دیده نمی شود رواج یافته که 
باید بررس��ی شود چرا متولیان و سیاست گذاران 
برای ایجاد شفافیت اقتصادی این شرکت ها را به 

سمت عرضه در بورس سوق نمی دهند؟
توجهی معتقد است که با سیاست های اشتباه، 
مس��یر رانت و دلالی در بازار فولاد باز ش��ده که 
راه حل احیای بازار، کشف واقعی نرخ محصولات 
زنجی��ره ف��ولاد در ب��ورس کالا ب��ا حض��ور کل 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان اس��ت. مشروح 

گفت وگو را در ادامه می خوانید.
اغلبنوردکاران،مواداولیهراخریداری�

میکنن�دامابهجایتولی�دمحصول،همان
م�واداولی�هرادرب�ازاروبان�رخدلارآزاد
میفروش�ند،ارزیابیشماازریشههاوعلل

بروزاینرویکردچیست؟
ابتدا باید به این س��ؤال اساس��ی پاسخ داد که 
دلیل این همه نشس��ت و مصوبه و اقدام در بازار 

فولاد چیست؟ مگر این نیست که محصول با نرخ 
واقعی به مصرف کننده نهایی برسد؟ اما بررسی ها 
از واقعیت بازار فولاد در ماه های اخیر نشان داده 
ک��ه همه اقدامات و مصوبات این ماه ها به س��ود 
عده ای دلال تمام ش��ده و مردم هیچ س��ودی از 
محدود کردن نرخ در بورس نبرده اند چرا که کل 
مسیر یعنی شیوه قیمت گذاری اشتباه بوده است.
م��ا ام��روز در اقتصادمان با فاکت��وری مواجه 
هس��تیم که هیچ کس نمی تواند آن را انکار کند 
و آن، »قیم��ت ارز در ب��ازار آزاد« اس��ت. البت��ه 
متأس��فانه سیاس��ت گذار به ه��زاران دلیل اعلام 
می کن��د که ای��ن ارز را قبول ن��دارد و فقط ارز 
نیمای��ی را ملاک قرار می ده��د. وقتی کالایی با 
دلار ۴۲۰۰ توم��ان عرضه می ش��ود، یعنی یک 
عامل مهم تأثیرگذار در س��طح کلان حذف شده 

و خودبه خود رانت کلانی در بازارها ایجاد ش��ده 
است. بعد از ایجاد رانت نیز اعلام می شود که در 
بازار فولاد، ورق و شمش را تنها تولیدکننده باید 
خری��داری کند و آنها نیز به جای عرضه محصول 
تولی��دی خود به ب��ورس کالا، به راحتی آن را در 
ب��ازار آزاد به فروش می رس��انند. اج��ازه بدهید، 
مثالی بزنم؛ تولیدکننده، ورق را کیلویی ۱۵ هزار 
توم��ان می خرد اما محصول را ب��ه نرخ ۲۴ هزار 
تومان به خریدار می فروش��د درصورتی که اجرت 
تولی��د کالا در کارخان��ه حداکثر ۲ ه��زار تومان 
است. این اختلاف ۹ هزارتومانی از نرخ ارز ناشی 
می ش��ود چون محصول نهای��ی در بازار فروخته 
می ش��ود و بازار نیز دلار نیمای��ی را قبول ندارد. 
این را باید توجه داشته باشیم که در ایران و همه 
کشورها، بازار همیشه کار خود را انجام می دهد و 

هیچ دستورالعملی را برنمی تابد؛ وقتی این مسیر 
توزیع رانت را برای عده ای در پایین دست فولاد 
ب��از می کنیم، طبعا این ش��رکت ها نیز از چنین 

سودی نمی گذرند.
ریشهایجاداینمشکلاتدرکجاست؟�

رویکرد و سیاس��ت های اش��تباه ما باعث شده 
ت��ا برخی ش��رکت ها هر ط��ور ک��ه بخواهند در 
اقتصادم��ان فعالیت کنند. افرادی که پش��ت نام 
کارخانه ها پنهان می شوند و هیچ اسم ورسمی نیز 
از آنان دیده نمی شود و درنهایت، کالای کارخانه 
را در اختی��ار می گیرند. درواقع م��ا از آنها دلال 
س��اخته ایم. اما اگر کل زنجیره تولید را تش��ویق 
ب��ه حضور در بورس کالا کنی��م، همه فعالیت ها 
حتی ش��رکت های بازرگانی نیز شفاف می شوند 
و اینجاست که فس��اد کاهش یافته و بحث های 

مالیات��ی و صورت ه��ای مالی نیز ب��رای همگان 
شفاف می شود.

ارزیابیت�اناز»س�امانهبهی�نی�اب«�
وزارتصنع�ت،معدنوتجارتچیس�تو
بهاعتقادش�ماب�رایاحیایب�ازاربایدچه

اقدامیصورتگیرد؟
مش��کل اینجا اس��ت که در هم��ان ابتدا رانت 
تقس��یم می ش��ود و بعد به دنبال این می گردیم 
ک��ه که ران��ت جا رفته اس��ت. بهتر اس��ت، یک 
بازتعریف در صورت مسئله داشته باشیم، »سامانه 
بهین یاب« وزارت صنعت ، معدن و تجارت خوب 
است اما واقعا، فولاد محصولی است که به راحتی 
بتوان آن را قاچاق کرد؟ محصولی است که باید با 
ماشین سنگین حمل ونقل شود. باید سازوکاری 
ارائه شود که نرخ بورس کالا به نرخ بازار نزدیک 
باشد تا نرخ در بازار پایین بیاید. تولیدکنندگانی 
که محصول خود را در بورس کالا عرضه می کنند 
در بورس اوراق بهادار نیز »رجیس��تر« هس��تند، 
وقت��ی آنها به ج��ای اینکه محص��ول را به صورت 
رانتی و تعزیراتی بفروشند، اگر آن را به نرخ بازار 
بفروشند چند مزیت دارند؛ اول اینکه فروش آنها 
واقعی شده و سود آن به جیب سهامدار می رود. 
نکته دوم، بحث دلالی است، ما باید تکلیف خود 
را مش��خص کنیم که آیا وج��ود دلال در بازار را 
می پذیری��م یا خیر؟ البت��ه باید در نظر گرفت ما 
هم دلال داریم و هم بازرگان. دلال، از خود پولی 
ن��دارد و تنه��ا دو نفر را به هم وص��ل می کند تا 
معامله ای صورت بگیرد و س��ودی نصیبش شود، 
اما بازرگان، پول قدرتمند دارد و اوس��ت که بازار 

را شکل می دهد.
 اگ��ر بین ای��ن ۲ تفاوت قائل ش��ویم مطمئن 
باش��ید بازار مانند همیش��ه مس��یر خود را پیدا 
خواه��د کرد. باید اج��ازه داد که بازرگانان نیز به 
طور ش��فاف وارد بازار ش��وند تا دولت ببیند چه 
حجمی از مالیات ارائه خواهد شد و این تحولات، 

مددکار شفافیت اقتصادی نیز رخ خواهد بود.

ریشه یابی دلالی نوردکاران 
قیمت گذاری دستوری 

دستاوردی نداشت
عضو کمیس��یون صنایع و معادن مجلس با اشاره 
به موضوع مطرح شده حذف قیمت گذاری دستوری 
دولت در فولاد و س��یمان گفت: این سیاست اصولا 
دستاوردی برای مدیریت بازار نداشت و همواره رانت 

ایجاد کرد که باید برطرف شود.
س��یدجواد حس��ینی کیا در گفت وگو با ایراسین 
گفت: بررس��ی های انجام شده بیانگر این نکته است 
که هر زمان دخالت های مقطعی در بازار ایجاد شده 
نتایج معکوس بوده و مشکلات در این زمینه بیشتر 
از گذش��ته بوده و نهایتا برای گروهی خاص منافعی 

ایجاد کرده است.
وی افزود: این درحالی اس��ت ک��ه همواره مطرح 
ش��ده این نوع دخالت ها برای ساماندهی بازار انجام 
ش��ده و قصد ایج��اد تعادل در بازار اس��ت، بنابراین 
این بار بهتر است به جای اینکه مستقیم سراغ همان 
راهکارهای گذش��ته برویم به این نکته توجه داشته 
باش��یم که اصل ماجرا از کجا آغاز شده و چطور باید 

مشکل اصولی برطرف شود.
وی تصریح کرد: واقعیت امر اینجاس��ت که وقتی 
ب��ه موض��وع مدیریت بازار در دو نکته مطرح ش��ده 
دق��ت می کنیم می بینیم اتفاق��ا در تمامی موارد با 
وج��ود اینکه کمبود در بازار ایجاد ش��ده و قیمت ها 
رون��د صعودی به خ��ود گرفته اند مازاد تولید بالایی 
هم داش��ته ایم که این یعنی سیاست های دستوری 
و به خصوص قیمت گذاری دس��توری در این بخش 

نتوانسته کارکرد مورد نظر را داشته باشد.
این عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس درباره 
مشکل فولاد تاکید کرد: بررسی ها نشان می دهد در 
ای��ن زمینه مواردی همچون معافیت های مالیاتی و 
عدم توزیع متوازن سود در زنجیره اثرگذاری بالایی 
در ایجاد مشکلات اخیر داشته اند که لازم است این 

مشکلات برای متعادل شدن شرایط برطرف شود.
حس��ینی کیا معتقد اس��ت برای بهبود شرایط در 
بازار فولاد و البته بسیاری دیگر از موارد مشابه شاید 
بهترین راهکار این اس��ت که معافیت های مالیاتی را 
در انته��ای زنجیره تولید تعریف کنیم و با اس��تفاده 
از اب��زار قانونی نظ��ام تعرفه ای در ابت��دای زنجیره 
مدیری��ت منطقی را بکار گیریم چون با این ش��یوه 

قطعا مدیریت بهتری وجود دارد.
وی گفت: ابتدای امسال با توجه به نابسامانی های 
ایج��اد ش��ده در بازار ف��ولاد و مصالح س��اختمانی 
موض��وع رگولاتوری و مدیریت بازار توس��ط وزارت 
صنع��ت ، معدن و تج��ارت مطرح ش��ده که اگرچه 
تصمیم گیری های��ی ص��ورت گرفت، ام��ا دیدیم در 
این زمینه هم مش��کلاتی تجربه کردیم و مش��خص 
ش��د وزارت هم به عنوان رگولاتور در مدیریت بازار 

نتوانست دقیق عمل کند.
به گفته حسینی کیا سیستم اطلاعاتی دقیق برای 
مدیریت بازار می تواند کارآمدی مناس��بی داش��ته 
باشد چون در برخی موارد که وزارت صنعت ، معدن 
وتج��ارت قص��د مدیریت بازار را داش��ت دیدیم که 
مجوزهای کاغ��ذی با ظرفیت های غیرواقعی دوباره 
ب��ازار را حت��ی با عرضه محص��ولات از طریق بورس 

به چالش کشیده و مشکلات را دو چندان کردند.
ای��ن عض��و کمیس��یون صنایع مجلس ش��ورای 
اس��لامی درباره پیش��نهادهای مطرح شده از سوی 
بخش خصوصی نیز تصریح کرد: در برخی جلس��ات 
که با بخش خصوصی و اعضای اتاق بازرگانی داشتیم 
بعضا مطرح شد که برای مدیریت دقیق و اصولی بازار 
فولاد بهترین راهکار این اس��ت که موضوع صادرات 
و واردات را کاملا براس��اس عرضه و تقاضا مدیریت 
کنی��م. وی همچنین تاکید کرد: درباره موضوع نرخ 
فروش محصولات فولادی در بازار داخلی نیز بخش 
خصوصی معتقد اس��ت برای تامین نیاز بازار داخلی 
می ت��وان نرخ ۹۰ درصد ب��ازار بین المللی را درنظر 
داشته باشیم و درصورتی که عرضه محصول در بازار 
کمتر از نیاز ش��د، خریداران پایین دستی بتوانند با 
اس��تفاده از تعرفه های مناسب اقدام به واردات برای 
تامی��ن نیازهای خود کنند. حس��ینی کیا درباره دو 
پیش��نهاد مطرح ش��ده گفت: البته دو پیشنهاد که 
از س��وی کارشناس��ان بخش خصوصی مطرح شده 
با توجه به تجارب گذش��ته می تواند کارایی مناسبی 
داشته باشد اما برای اجرا یا عدم اجرای آن لازم است 
اجماع نظر از سوی کمیسیون ایجاد شده و در نهایت 
مجلس هم درباره آن تصمیم گیری کند. وی تصریح 
کرد: نتایج بازار آزاد البته مش��خص و ملموس است، 
اما باید برای اجرای چنین سیاس��تی به این موضوع 
هم دقت داش��ته باش��یم که زیرساخت ها چیست و 
چطور باید برنامه ری��زی انجام پذیرد، در این زمینه 
ه��م همانطور که قبلا اش��اره ش��د تصمیم گیری و 
جمعبندی در کمیسیون انشاء الله صورت می گیرد، 
ام��ا باید بپذیریم که قیمت گذاری دس��توری هرگز 

دستاوردی برای ما نداشته است.
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باکتریهابهکمکاستخراجازماهمیآیند
گروهمعدن

در حالی که استخراج فضا یک پیشنهاد مالی 
جذاب اس��ت، چالش های فناوری و لجس��تیکی 
قبل از تحقق رویای س��یارک های اس��تخراج به 

ارزش میلیاردها دلار باقی مانده است.
ب��ه گ��زارش صنع��ت کار، همان ط��ور ک��ه 
پیچیدگی ه��ای ف��ن آوری بهب��ود می یاب��د و 
س��رمایه های مالی رش��د می کنند، خوش��بینی 
فزاین��ده ای در بخش ه��ای مختل��ف وجود دارد 
ک��ه بش��ریت بی��ش از ه��ر زم��ان دیگ��ری به 
اس��تقرار ش��هرک ها و زیرس��اخت ها در می��ان 
س��تارگان نزدیک است. با وجود گروه های کاملا 
مس��تقر نظیر ناسا، پش��تیبانی مالی و تخصص 
و   SpaceX ش��رکت های خصوص��ی  و  فن��ی 
Blue Origin ک��ه ن��وآوری را پیش می برند، 
مفه��وم اس��تخراج فضا ب��ه ویژه از ح��وزه علم 
 دورتر و به س��وی واقعیتی برای آینده بش��ریت

 می رود.
با این حال بس��یاری از جوام��ع علمی جهان 
پروژه ه��ای نزدی��ک ب��ه زمی��ن را ه��دف قرار 
می دهند تا اثربخش��ی نوآوری در فناوری و دوام 
مالی عملیات بین س��تاره ای را نشان دهند. ماه 
همچنان مهم ترین تلاش فضایی بش��ریت است 
و تحقیقات دانشگاه ادینبورگ، آزمایش شده در 
ایستگاه فضایی بین المللی )ISS(، فرم جدیدی 
از اس��تخراج را ارائه می دهد که می تواند در ماه 

مستقر شود.
 باکتری برای تولید بیولوژیک

بیومینین��گ به خودی خ��ود پدیده جدیدی 
نیس��ت، اما محیط منحصر به ف��رد فضا، یعنی 
کمبود نیروی جاذب��ه، فرآیندی را که متکی به 
حل ش��دن ماده در یک مایع اس��ت را به چالش 
می کشد. پروفسور چارلز کوکل، متخصص نجوم 
در دانش��گاه ادینبورگ و یک��ی از ایده های این 
پروژه بیومینینگ توضیح داد: در جاذبه کوچک، 
مایعات نمی توانند خیلی راحت جابه جا ش��وند. 
هیچ همرفتی یا رس��وبی روی زمین نمی گیرید. 
اگر میکروب یا تکه سنگی در یک مخزن داشته 
باش��ید، آنها تمایل به ته نشینی دارند و این در 
فضا اتفاق نمی افتد، بنابراین ممکن است انتظار 
داشته باشیم که این تغییر در رفتار مایع بر نحوه 

تأثیر میکروب ها س��نگ ها را اس��تخراج کرده و 
عناصر را آزاد می کنند. این همان چیزی اس��ت 
که ما واقعا می خواستیم آزمایش کنیم و در این 
فرآیند همچنین روند اصل کلی زیس��ت پویا در 
آن س��وی زمین و انج��ام اس��تخراج معادن در 

سیارات دیگر را نشان دهیم.
کاکل گفت: روش های دیگری نیز برای انجام 
اس��تخراج با اس��تفاده از تکنیک ه��ای معمول 
وجود دارد – شستش��وی س��نگ ها، اس��تفاده 
از م��واد ش��یمیایی – اما نکته خ��وب در مورد 
میکروب ه��ا این اس��ت ک��ه آنها انرژی بس��یار 
کمی مصرف می کنند، بس��یار کارآمد هس��تند 
و به ترکیبات س��می احتی��اج ندارند. یکی دیگر 
از مزای��ای ای��ن فرآین��د را برجس��ته می کند. 
میکروب ها به تنهایی تولید مثل می کنند، ش��ما 
فقط ب��ه آنها مق��داری غذا می دهی��د، بنابراین 
آنه��ا ی��ک روش صرفه جویی در مص��رف انرژی 
 و بس��یار خ��اص برای خ��ارج ک��ردن عناصر از 

سنگ هستند.

از زمین به فضا �
ب��ا این وج��ود آنچ��ه در این پ��روژه می تواند 
چش��مگیر باش��د این اس��ت ک��ه بس��یاری از 
فرآیندهای فناوری پشت آن اصلا جدید نیستند، 
بلکه س��ازگاری با عملیات استخراج معدن است 

که قبلا روی زمین استفاده شده است.
کاری ک��ه ما انج��ام می دهیم فق��ط پیوند و 
سازگاری چیزی اس��ت که می دانیم روی زمین 
کار می کن��د. حدود ۳۵ درص��د از مس جهان با 
استفاده از میکروب ها از سنگ استخراج می شود، 
بنابراین از بیومیناس��یون به طور گسترده ای در 
زمین اس��تفاده می ش��ود. و دلیل انجام این کار 
در فضا این اس��ت که هر کجا که باش��ید، خواه 
در ماه باش��ید یا مریخ، می خواهید مواد معدنی 
را استخراج کنید، حداقل اگر می خواهید حضور 

مستقلی ایجاد کنید.
شما نمی خواهید هزینه های عظیم انرژی لازم 
برای پرتاب چیزهایی از زمین را داشته باشید و 
آنها را به جای دیگری ببرید. ش��ما باید بتوانید 

آنه��ا را به صورت محلی به دس��ت آورید. از این 
فرآیند بیومینینگ در شیلی، که مسئول حدود 
یک س��وم تولید مس در جهان اس��ت، بس��یار 
استفاده شده اس��ت. پروژه هایی مانند معدن لو 
آگوئرا در نزدیکی س��انتیاگو، که بین راه اندازی 
آن در س��ال ۱۹۸۰ و تعطیل��ی آن در س��ال 
۲۰۰۲، ۱۴۰۰۰ تن مس در سال تولید می کرد، 
اثربخش��ی بیومیناس��یون را در مقیاس صنعتی 
نش��ان داد و پروژه های بعدی ترشح اسید را در 
این کشور تحت تأثیر قرار داد. به عنوان مثال، در 
س��ال ۱۹۹۴، معادن Quebrada Blanca و 
Cerro Colorado از نخستین معادنی بودند 
که از بیولچینگ به طور انحصاری برای استخراج 
مواد معدنی با ارزش از اجسام معدن کاوش شده 

استفاده کردند.
وی در ادام��ه خاطرنش��ان کرد: بس��یاری از 
چالش ه��ای مرتب��ط با اس��تخراج فض��ا از نظر 
ماهیت فناوریکی متوقف می ش��وند و بیش��تر بر 
اس��اس تدارکات و بودجه است. با اثبات کارآیی 

این فناوری، ش��رکت ها و س��ازمان ها می توانند 
منابع را به طور مثر برای مقیاس گذاری کارهای 
 Cockell’s انجام شده توس��ط تیم هایی مانند

اختصاص دهند.
وی در پایان گفت: مردم به فکر اس��تخراج از 
آن سوی زمین هستند، گروهی از اقتصاددانان و 
مهندسان هستند که به این موارد فکر می کنند.
این واقعا وظیفه آنهاس��ت که در مورد چگونگی 
اجرای این کار ی��ا بهترین روش برای انجام این 

کار فکر کنند.
این تحقیق قطعا نخس��تین قدم است، اما من 
فکر می کنم نخستین قدم مهیج است، زیرا نشان 
می دهد که ما امکان اس��تفاده از بیوم در فضا را 
داریم. گام های بعدی مقیاس گذاری این اس��ت، 
تلاش ب��رای انجام آن در یک ایس��تگاه فضایی 
ب��ا مقیاس بزرگ تر و درگیر کردن دانش��مندان 
مانند ما، بلکه ش��امل اقتصاددانان و مهندسانی 
نیس��ت که باید در مورد چگونگی انجام این کار 

در مقیاس بزرگتر فکر کنند. 

 محدودیت 
در عرضه سنگ آهن

ش��رکت معدن��ی بی اچ پ��ی انتظ��ار دارد عرض��ه 
س��نگ آهن در می��ان مدت در محدودیت باش��د چون 
وضعیت صادرات برزیل روش��ن نیس��ت و تقاضای بازار 
آس��یا بالاس��ت. به گزارش فولاد ایران، در این ش��رایط 
ممکن است س��نگ آهن با هزینه تولید بالاتر وارد بازار 
ش��ود چراک��ه تقاضا وجود دارد. بی اچ پ��ی از نرخ بالای 
سنگ آهن که به اوج ۷ ساله رسید، هزینه پایین تولید 
خود و فروش ۲۹۰ میلیون تنی در سال ۲۰۲۰ بهره برد.
در حالی که در زمان اوج قیمت ها تولید س��نگ آهن 
چین س��ال گذش��ته رش��د زیادی نداش��ته این نشان 
می ده��د چین محدودیت های��ی دارد. بی اچ پی معتقد 
اس��ت محدودیت های فعلی صادرات برزیل خبر از یک 
قیمت گ��ذاری متوازن تر نمی دهد و روند عادی س��ازی 

شرایط یک فرآیند چند ساله است.

بهبود بازار قراضه ترکیه
ب��ازار قراض��ه ترکیه فعال تر ش��ده و ب��ا افزایش نرخ 
میلگرد انتظار می رود قراضه هم روزهای آتی رشد نرخ 
داشته باشد. ظاهرا تعداد خریداران در بازار بیشتر شده و 
همین امر جو بازار را مثبت کرده است. به گزارش فولاد 
ایران، نرخ میلگرد صادراتی ترکیه اخیرا ۶۱۰دلار هر تن 
فوب شده است. با رسیدن اختلاف نرخ قراضه و میلگرد 
به ۲۰۰ دلار حال فروشندگان قراضه به فکر ۴۴۰ دلار 
هر تن سی اف آر هستند در حالی که پیشنهادهای اخیر 
۴۱۵ تا ۴۲۵ دلار هر تن س��ی اف آر بوده اس��ت. به نظر 
تجار قراضه اختلاف ۱۷۰ تا ۱۸۰ دلاری کافی اس��ت از 
این رو ۴۴۰ تا ۴۵۰ دلار هر تن س��ی اف آر برای قراضه 
ن��رخ مطلوبی به نظر می رس��د. البته فعلا خریداران در 
ترکیه نس��بت به افزایش نرخ قراضه مقاومت کرده اند و 
متوسط نرخ قراضه سنگین ۲۰-۸۰ کمتر از ۴۱۵ دلار 

هر تن سی اف آر است.
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دبیر شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی خوزستان 
با اشاره به اینکه هرساله با آغاز فصل سرما، گاز برخی صنایع 
به ویژه کارخانجات س��یمان استان قطع می شود گفت: تامین 
س��وخت جایگزین ای��ن کارخانجات به دلی��ل ناتوانی برخی 
ش��رکت های حمل ب��ا تاخیر انجام ش��ده و رون��د تولید این 

محصول را باچالش روبه رو کرده است.
به گزارش ایرنا، شهلا عموری باتاکید بر اینکه فرآیند تامین 
س��وخت جایگزین )م��ازوت( در ایام قطع گاز در س��ال های 
متمادی تاکنون به یک معضل و چالش اساس��ی برای صنعت 
س��یمان در خوزستان تبدیل شده اس��ت گفت: انشعاب گاز 
یکی از زیرساخت های کارخانجات محسوب می شود که برای 
آنها س��رمایه گذاری و از بودجه داخلی ش��رکت های سیمان 

هزینه شده است.
وی با بیان اینکه امسال فرآیندهای تامین سوخت جایگزین 
همزمان با قطع گاز کارخانجات آغاز ش��ده گفت: روند تامین 
م��ازوت به دلیل ناتوانی برخی ش��رکت های حمل با تاخیر در 

حال انجام است.

دبیر ش��ورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی اس��تان 
ادامه  داد: انتظار می رود باهماهنگی شرکت پخش فرآورده های 
نفتی منطقه اهواز، روند ذخیره س��ازی سوخت جایگزین این 

کارخانجات از اواسط تابستان یا اوایل پاییر انجام شود.
رئیس اتاق بازرگانی اهواز بیان داشت: تاخیر پیش آمده در 
تامین این فرآورده س��وختی باعث نگرانی های جدی در روند 

تولید محصول سیمان در کارخانجات شده است.
وی با تاکید بر اینکه با برگزاری نشس��ت های کارشناس��ی 
که در ش��ورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی اس��تان 
ب��ا موض��وع تامی��ن س��وخت م��ازوت کارخانجات س��یمان 
اظهارکرد: تلاش می ش��ود با هماهنگ��ی که صورت می گیرد 
بخش��ی از این تاخیر در امس��ال برطرف شود اما این مشکل 
 بای��د برای س��ال های آینده به صورت اساس��ی مورد پیگیری

قرار گیرد.
عموری با بیان اینکه دولت در راستای تحقق سیاست های 
اقتصاد مقاومتی در استان های کشور طرح انتخاب وزیر معین 
برای هر یک از اس��تان های کشور را اجرایی کرده است گفت: 

باتوج��ه به تعیین وزیر نفت به عنوان وزیر معین اس��تان باید 
یادآورش��د که بخش مهمی از مشکلات واحدهای تولیدی و 
صنایع پایین دست خوزستان به خصوص در حوزه تامین مواد 

اولیه مربوط به وزارت نفت است.
رئیس اتاق بازرگانی اهواز خاطرنش��ان کرد: تامین سوخت 
مازوت کارخانجات سیمان استان از ذخایر صادراتی در آبادان 
و ماهش��هر نیز موضوعی است که ش��ورای گفت وگوی دولت 
و بخ��ش خصوصی اس��تان از وزارت نف��ت در حال مطالبه و 

پیگیری است.
عموری بیان داشت: یکی از عوامل تحمیل هزینه های مازاد 
بر صنعت سیمان در اس��تان نرخ حمل و جابه جایی سوخت 
جایگزی��ن از مبدا دیگر اس��تان ها از جمله ف��ارس و مرکزی 

محسوب می شود.
وی با تاکید براینکه صنعت س��یمان از حاشیه سود بسیار 
محدودی برخوردار اس��ت تصریح کرد: باتوجه به این شرایط، 
شرکت های سیمان اس��تان برای حفظ اشتغال موجود، همه 
ظرفیت ه��ای موجود خود را بکارگرفته ان��د تا تولید محصول 

همچن��ان ادامه یابد. دبیر ش��ورای گفت وگوی دولت و بخش 
خصوصی اس��تان با تاکید بر اینکه به منظور جبران بخشی از 
هزینه های حمل مازوت از دیگر اس��تان های کشور به مقصد 
کارخانج��ات، تامین این ف��رآورده نفتی از مح��ل پایانه های 
صادراتی آبادان یا ماهش��هر ضروری است گفت: این موضوع 
مطالبه جدی ش��رکت های سیمان در استان خوزستان است 
ت��ا از این طری��ق علاوه برکاهش هزینه ه��ا، تاخیر در فرآیند 
 تامی��ن و اختص��اص م��ازوت مورد نی��از در زم��ان قطع گاز 

جبران شود.
عم��وری یادآورش��د: موض��وع تامین س��وخت م��ازوت از 
شهرهای آبادان و ماهشهر باید با جدیت از طریق وزارت نفت 

مورد پیگیری قرار گیرد.
بر اساس این گزارش شرکت های سیمان استان خوزستان 
استفاده از س��وخت مازوت با وجود یارانه ای بودن آن را فاقد 
صرفه اقتص��ادی می دانند اما به منظور تداوم فعالیت خطوط 
تولید، ناگزیر هزینه های تامین و حمل این فرآورده س��وختی 

را پرداخت می کنند.

چالش تامین سوخت در کارخانجات سیمان خوزستان

صنعتفولادمتحولمیشود
با سرمایه گذاری ۷.5میلیارد دلاری فولاد در سواحل مکران؛ 

گروه معدن

مدیرعام��ل منطقه آزاد تجاری صنعتی چابهار 
گفت: با س��رمایه گذاری ۷.۵میلی��ارد دلاری در 
س��واحل مک��ران و امضای تفاهمنام��ه بین این 
منطقه و 3 فولادس��از گل گهر، چادرملو و فولاد 
مبارکه اصفهان به همراه ایمیدرو با خام فروش��ی 

فولاد مقابله و این صنعت متحول خواهد شد.
عبدالرحیم ک��ردی در گفت وگو با ایرنا با بیان 
اینکه براس��اس س��ند بالادس��تی صنعت فولاد 
کش��ور باید ۵۰ میلی��ون تن ظرفی��ت فولادی 
جدید در کش��ور ایجادکند ک��ه ۱۰ میلیون تن 
آن در س��واحل مکران مستقر خواهد شد اظهار 
کرد: ب��رای اجرای یک مجتم��ع عظیم فولادی 
دلار  میلی��ارد   ۷.۵ چابه��ار،  آزاد  منطق��ه  در 
س��رمایه گذاری انجام و انواع محصولات فولادی 
در این مجتمع تولید و به خارج صادر می شود و 
به این ترتیب از خام فروشی فولاد نیز جلوگیری 
خواهد ش��د. وی افزود: دسترس��ی ب��ه آب های 
آزاد برای ی��ک مجتمع عظیم فولادی از اهمیت 
ویژه ای برای صادرات محصول و ورود ماده اولیه 
برخوردار بوده و قرار اس��ت یک اسکله ویژه برای 
ای��ن مجتمع عظیم فولادی س��اخته ش��ود که 
مطالعات محیط زیستی آن در دست انجام است.

مدیرعامل منطقه آزاد چابهار درباره نگرانی ها 
در زمین��ه مس��ائل اجتماعی و زیس��ت محیطی 
این منطقه گف��ت: مجریان این پ��روژه فولادی 
موظف ان��د پیوس��ت های اجتماع��ی و زیس��ت 
 محیطی ط��رح را به صورت کامل مطالعه کرده و 

در اختیار منطقه آزاد قرار دهند.
وی ب��ا بیان اینک��ه با اجرای این پ��روژه برای 
۱۰ه��زار نفر ش��غل مس��تقیم و ب��رای ۵۰ هزار 
نفر ش��غل غیرمس��تقیم ایجاد خواهد شد افزود: 
براساس س��ند جامع فولاد کش��ور صنایع آب بر 
باید کنار دریا مستقر شوند همچنین اسناد ششم 
توس��عه و برنامه راهبردی توسعه سواحل مکران 
ابلاغی رهبر معظم انقلاب، سواحل مکران و قلب 
آن چابهار را موظف کرده تا ۱۰ سال آینده هاب 

صنایع مادر شود.
کردی با اش��اره به اینکه منطق��ه آزاد چابهار 
ب��ا امضای تفاهمنامه مش��ترک ب��ا ایمیدرو و 3 
فولادساز کش��ور گل گهر، فولاد مبارکه اصفهان 
و چادرملو، یک گام به سوی تبدیل شدن به هاب 
صنای��ع مادر نزدیک ش��ده و زمینه کوچ صنایع 
آب بر به سواحل دریاها را فراهم کرده بیان کرد: 
براس��اس امضای ای��ن تفاهمنامه مجتمع عظیم 
ف��ولادی به ظرفیت ۱۰ میلیون تن در س��واحل 

مکران ایجاد خواهد شد.
وی ب��ا تاکید براینکه پیش از اجرای این پروژه 
نیز س��واحل مک��ران پذیرای صنع��ت فولاد بود 
تصریح کرد: س��ازمان توس��عه و نوسازی صنایع 
معدنی ایران با ایجاد ش��رکت فولاد مکران به آن 
ماموریت داد که فولادسازی با ظرفیت 4میلیون 

تن آهن اسفنجی در چابهار ایجاد کند.
مدیرعام��ل منطقه آزاد چابهار ب��ا بیان اینکه 
س��اخت فاز نخس��ت این مجتمع با ظرفیت ۶.۱ 
میلیون تن و با سرمایه گذاری ۱۱۲ میلیون یورو 
از منابع صندوق توس��عه ملی در دستورکار قرار 
گرفت و تا س��ال ۱4۰۰ به  بهره برداری می رسد 
ادامه داد: فاز دوم آن نیز پس از تولید تجاری فاز 

نخست کامل خواهد شد.
وی ب��ا بیان اینکه هم اینک منطقه آزاد چابهار 
ب��ا ایجاد مجتمع عظیم ف��ولادی گامی دیگر در 
صنع��ت ف��ولاد کش��ور برخواهد داش��ت گفت: 
براس��اس مطالع��ات ط��رح جامع فولاد کش��ور 
بارگ��ذاری ۵۰ میلی��ون تن ف��ولاد در افق این 
طرح پیش بینی ش��ده که ۱۰ میلیون تن از این 

بارگذاری باید در سواحل مکران باشد.
کردی با اشاره به اینکه اساسا سیاست استقرار 
صنایع آب بر این اس��ت که این صنایع به سمت 
دری��ا بروند به همین علت براس��اس طرح جامع 
ف��ولاد تصمیم گرفته که س��واحل مک��ران برای 

اجرای یک ط��رح بزرگ فولادی انتخاب ش��ود 
اف��زود: مجتمع فولاد ۱۰میلی��ون  تنی، ۱۰ هزار 
شغل مس��تقیم و ۵۰ هزار شغل غیرمستقیم در 

منطقه ایجاد خواهد کرد.
وی با اش��اره به اینکه نگرانی   هایی درباره طرح 
توسعه س��واحل مکران برای مردم بومی منطقه 
ایجاد ش��ده بیان ک��رد: در تفاهمنامه ایجاد این 
مجتم��ع فولادی، قید ش��ده که حتم��ا مجریان 
ط��رح مطالعات اجتماع��ی و فرهنگی این طرح 
را انج��ام دهند.  مدیرعامل منطق��ه آزاد چابهار 
با اشاره به اینکه براساس اسناد بالادستی کشور 
فازهای توس��عه ای صنایع فولاد نه در دل کویر، 
بلکه باید در سواحل دریای جنوب مستقر شوند 
بیان کرد: پیوست های طرح باید کامل و در قالب 
سند مسئولیت اجتماعی در اختیار ما قرار گیرد.

وی با اش��اره به اینکه درب��اره میزان درگیری 
جامع��ه محلی با پروژه عظی��م فولادی مطالعات 
پیوس��ت طرح باید براس��اس تفاهمنامه آغاز تا 
مش��خص ش��ود که جامعه محلی چقدر در این 
پ��روژه درگیر خواهد ش��د تصریح کرد: هم اینک 
جانمایی اولیه طرح انجام شده و مکان استقرار را 

مشخص کرده ایم. 
کردی ب��ا بیان اینکه بخش زی��ادی از جامعه 
محلی درگیر فعالیت در این پروژه بزرگ فولادی 
می شوند افزود: توافق با مجریان مجتمع فولادی 
برای واگذاری دانش��گاه علمی و کاربردی منطقه 

آزاد به آنان انجام شده است.
وی با اش��اره به اینکه براس��اس توافقی که با 
دوس��تان کردیم از همین ابتدا باید برنامه تربیت 
نیروی انس��انی مورد نیاز چه در دوران ساخت و 
چ��ه بهره برداری از پروژه را ب��ه منطقه آزاد ارائه 
دهند گفت: براساس همان برنامه دانشگاه علمی 
و کارب��ردی ک��ه متعلق ب��ه منطق��ه آزاد بود به 

مجریان این پروژه فولادی واگذار شد.
مدیرعام��ل منطقه آزاد چابهار ب��ا بیان اینکه 
از آنجا که دس��تگاه های دولتی دیگر نمی توانند 
مرکز علمی و کاربردی داش��ته باشند و باید این 
مراکز به بخش خصوصی واگذار ش��ود افزود: ما 
هم دانشگاه علمی و کاربردی خود را به مجریان 

مجتمع فولاد واگذار کردیم.
وی ب��ا تاکی��د براینکه مجری��ان این مجموعه 
مکلف اند در این مرکز نیروی انس��انی مورد نیاز 
خود را در همه س��طوح مهارت��ی آموزش دهند 
ادام��ه داد: این نیروها از جامع��ه محلی انتخاب 
ش��ده و برای زمانی که می خواهند کار را شروع 

کنند آموزش خواهند دید.
ک��ردی بیان ک��رد: همه تجربی��ات مربوط به 
عس��لویه، پتروشیمی ها و فولادهای قبلی را کنار 
هم گذاش��تیم و تصمیم گرفتیم ب��ا حداقل آثار 

اجتماعی در منطقه مکران پروژه ای را اجرا کنیم 
که بیشترین آثار توسعه ای را برای جامعه محلی 

داشته باشد.
وی تصریح کرد: قرار اس��ت سنگ آهن به این 
مجتمع فولادی وارد و محصول نهایی شامل ورق 
و مقاطع فلزی با هدف جلوگیری از خام فروشی، 
ایجاد زنجیره کامل ف��ولاد و صادرات از مجتمع 
عظیم طراحی ش��ده در کنار آب ه��ای مکران به 

خارج صادر شود.
مدیرعام��ل منطقه آزاد چابهار ب��ا بیان اینکه 
براس��اس تفاهمنامه مش��ترک بین منطقه آزاد 
چابهار و فولادس��ازان کش��ور ش��رکت گل گهر 
به عنوان رهبر کنسرس��یوم برای پیشبرد اهداف 
طرح تعیین شده تا بعد از تعیین و تملک زمین، 
تاسیس ش��رکت در این منطقه را پیگیری کند 
خاطرنش��ان کرد: قرار است ۵ هزار هکتار زمین 
ب��رای ایجاد این مجتمع ف��ولادی در نظر گرفته 

شود.
وی با اش��اره به اینکه یک اس��کله مجزا برای 
پهلوگیری کش��تی های غول پیکر 4۰۰ هزارتنی 
حام��ل م��واد اولیه و م��واد صادراتی ب��رای این 
مجتمع س��اخته می ش��ود گفت: این اسکله ۲۵ 
متر عمق آبخور دارد که از عمق آب عمیق ترین 
بندر ایران که بندر ش��هید بهشتی چابهار با ۱۶ 
متر بوده بیش��تر خواهد ب��ود و ظرفیت تخلیه و 
بارگیری آن هم ۲۵ میلیون تن مواد فولادی در 

سال است.
کردی با اش��اره ب��ه مزایای انتخاب س��واحل 
مک��ران برای ایجاد یک مجتمع فولادی عظیم و 
اینکه نخس��تین و مهم ترین مسئله نزدیکی این 
مجموعه ب��ه آب و موضوع دیگر بندر و اس��کله 
امن در دسترس��ی اس��ت گفت: ای��ن مجموعه 
اسکله تخصصی برای صادرات محصول و واردات 
م��اده اولیه نیاز دارد که در اختیارش قرار خواهد 

گرفت.
وی درب��اره نحوه تامین م��اده اولیه مورد نیاز 
مجتم��ع عظیم ف��ولادی بیان کرد: م��واد اولیه 
عموما می تواند ت��ا زمانی که راه آهن راه می افتد 
هم زمان که از معادن داخل کشور تامین می شود 
از مع��ادن خارجی و از مس��یر واردات نیز فراهم 

شود.
مدیرعامل منطقه آزاد چابهار با اشاره به اینکه 
کنار آب بودن برای چنین مجتمعی خیلی مهم 
است تصریح کرد: این مجموعه در داخل محدوده 
منطق��ه آزاد قرار گرفته تا از مزیت های صادراتی 

و تولیدی داخل منطقه هم بتواند استفاده کند.
وی ب��ا بی��ان اینکه ای��ران طب��ق برنامه ریزی 
انجام ش��ده باید ج��زو ۱۰ صادرکننده فولاد دنیا 
باش��د و از این��رو طبق برنامه تم��ام محصولات 

تولیدشده در مجتمع فولاد چابهار به خارج صادر 
خواهد شد افزود: بنابراین تولیدات این مجموعه 
اثر بس��یار مهمی در تراز تجاری کش��ور خواهد 

داشت.
ک��ردی با اش��اره ب��ه اینکه مجتمع یادش��ده 
زنجیره کامل تولید فولاد را داراس��ت بنابراین از 
خام فروشی جلوگیری می ش��ود و راه اندازی این 
مجتمع در این زمینه بس��یار موثر اس��ت افزود: 
ارزش س��رمایه  گذاری مجتمع فولاد چابهار ۷.۵ 

میلیارد دلار است.
وی با اش��اره به زمان پایان پروژه و اینکه هنوز 
مطالعات کاملی درباره پروژه انجام نشده تصریح 
کرد: با اتمام این مطالعات برنامه زمان بندی دقیق 
آن ارائه خواهد شد اما براساس برآوردهای اولیه 
پروژه یک پروژه ۵س��اله خواهد بود با این وجود 

مطالعات ابعاد دقیق آن را مشخص می کند.
مدیرعام��ل منطقه آزاد چابهار ب��ا بیان اینکه 
براساس تفاهمنامه بین منطقه آزاد چابهار و سه 
فولادس��از به همراه ایمیدرو قرار است مقدمات 
انعق��اد ق��رارداد واگذاری زمین ب��ه  منظور اجرا، 
راه ان��دازی و بهره ب��رداری از پروژه مجتمع فولاد 
با ظرفی��ت ۱۰ میلیون تن در این منطقه فراهم 
ش��ود تصریح کرد: با توجه به سیاست های کلی 
منطق��ه آزاد چابهار در توس��عه صنایع راهبردی 
مادر و اش��تغالزا و در راس��تای ایجاد توس��عه و 
ارتقای ش��اخص های اقتصادی و معیش��ت مردم 
منطق��ه، ای��ن تفاهمنامه به منظور دس��تیابی به 
اهداف توس��عه پایدار، سیاست های کلی اقتصاد 
مقاومت��ی ابلاغی مق��ام معظم رهبری و س��ند 
چشم انداز توسعه کش��ور در افق ۱4۰4 به امضا 

رسیده است.
ای��ن تفاهمنام��ه،  ادام��ه داد: براس��اس  وی 
ش��رکت های فولادساز متعهد می شوند نسبت به 
اجرای تعهدات زیس��ت محیطی پروژه منطبق بر 
مطالع��ات در حال تکمیل ط��رح جامع مدیریت 
محیط زیس��ت منطق��ه آزاد چابه��ار و قوانین و 
مقررات مربوط��ه در ۲ مرحله مطالعات اجمالی 

و تکمیلی اقدام کنند.
کردی افزود: همکاری برای اجرای برنامه های 
تاییدش��ده مرتبط با پیوس��ت اجتماع��ی پروژه 
یادشده از جمله هماهنگی و مدیریت در اجرای 
برنامه مدیریت آب رس��انی، بهبود وضعیت جاده 
دسترس��ی و مش��ارکت در بهبود معیشت مردم 

روستاهای اطراف پروژه برعهده مجریان است.
وی گف��ت: اج��رای تعهدات زیس��ت محیطی 
پ��روژه منطبق بر مطالعات در حال تکمیل طرح 
جامع مدیریت محیط زیس��ت منطقه آزاد چابهار 
و قوانین و مقررات مربوطه، در زون تأیید ش��ده، 
اجرای س��ایر الزامات محیط زیس��تی ابلاغی در 

محدوده پروژه با روش مناسب و سازگار با محیط 
زیس��ت، ارزیابی اثرات زیست محیطی و ریسک، 
ارزیابی استراتژیک محیط زیست، ارزیابی اثرات 
تجمعی زیست محیطی پروژه ها در محدوده های 
بلافصل و مرتبط اجرای پروژه براساس نیاز پروژه 

بر عهده مجریان خواهد بود.
مدیرعام��ل منطقه آزاد چابهار ب��ا بیان اینکه 
اج��رای به موقع تعهدات ای��ن تفاهمنامه مطابق 
برنامه زمان بندی مصوب و ارائه برنامه زمان بندی 
تخصص��ی اجرای پ��روژه ف��ولاد ۱۰ میلیون تن 
است گفت: پیگیری توسعه صنایع پایین دست و 
وابسته به فولاد در زون مربوطه برابر طرح توسعه 
منطقه آزاد چابهار تامین و تکمیل زیرساخت های 
لازم از جمله آب، برق )انرژی(، فاضلاب، استقرار 
سیستم های کنترل آلایندگی و تامین مواد اولیه 
م��ورد نیاز پ��روژه ف��ولاد ۱۰میلیون تنی در این 

منطقه بر  عهده مجریان پروژه است.
وی ادام��ه داد: انج��ام اقدام��ات و پیگی��ری 
مصوبات کارگروه اجرایی مطابق برنامه های پایش 
دوره ای تدوین  شده با هدف تسریع، تسهیل امور 
پروژه و تکمیل زیرس��اخت های مورد نیاز پروژه 
ف��ولاد ۱۰میلیون تنی )از جمله بندر، آب، برق و 

خوراک( بر عهده مجریان است.
کردی ادام��ه داد: همچنین ایجاد بس��ترهای 
مناس��ب ب��رای اج��رای طرح ه��ای پژوهش��ی، 
توس��عه صنایع پایین دس��تی و تکمی��ل زنجیره 
ارزش ب��ا کمک ش��رکت های دانش بنیان، جذب 
س��رمایه گذاری های مورد نی��از صنایع مرتبط و 
نظ��ارت بر واحدهای پایین دس��ت فولاد در حال 
استقرار در منطقه با همکاری طرفین خواهد بود.
وی گف��ت: اج��رای ط��رح جام��ع مدیری��ت 
پس��ماند در محدوده پ��روژه و اجرای برنامه های 
پای��ش  سیس��تم  اس��تقرار  و  دوره ای  پای��ش 
لحظ��ه ای )Online( منطبق با اس��تانداردهای 
مدیری��ت  اع��لام  طب��ق  زیس��ت محیطی 
محیط زیست منطقه آزاد چابهار از جمله رعایت 
اس��تانداردهای میزان آلاینده ها در هوا، خاک و 
 آب های منطق��ه اطراف پ��روژه از جمله وظایف 

مجریان است.
مدیرعام��ل منطق��ه آزاد چابه��ار ادام��ه داد: 
مجریان پروژه متعهد می ش��وند نس��بت به تهیه 
پیوست اجتماعی و فرهنگی پروژه توسط مشاور 
و نمایندگان طرح ش��امل تقویم نیازمندی های 
نیروی انس��انی پروژه و برنامه ریزی برای آموزش 
آنان با اتکا بر امکانات آموزشی موجود در منطقه 
آزاد چابه��ار و برنامه ری��زی ب��رای تامین آب و 
دیگر زیرساخت های روس��تاهای محدوده پروژه 
و اطراف آن طبق س��ند مطالعات اجتماعی این 

منطقه موازی با دوره ساخت اقدام کنند.

 سرمایه گذاری 
 ۱۲۰۰ میلیارد تومانی 
در صنایع معدنی کرمان 

مدیرعام��ل ش��رکت صنایع مس ش��هید باهنر 
کرم��ان ب��ا بیان اینک��ه در ۲ مرحله ی��ک هزار و 
۲۰۰ میلیارد تومان در این اس��تان سرمایه گذاری 
می ش��ود، گفت: نیمی از این اعتب��ار در مجموعه 
مس و نیمی دیگر در حوزه معدن با نگاه توس��عه 

اشتغالزایی استان هزینه خواهد شد.
به گ��زارش ایرنا، مجید ضیای��ی اظهارکرد: این 
می��زان س��رمایه گذاری اقدامی ب��زرگ و بی نظیر 
 در توس��عه اقتص��ادی اس��تان کرمان محس��وب 

می شود.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه افزای��ش تولی��د و تن��وع 
محص��ولات گام پ��س از اش��تغالزایی در ح��وزه 
مع��دن اس��ت اظهارک��رد: ش��رکت مس ش��هید 
باهنر کرم��ان اکنون یک هزار ۲۰۰ نفر اش��تغال 
مس��تقیم با ش��رکت های جنبی ایج��اد کرده که 
 ای��ن رقم ناش��ی از تمرک��ز مدیریتی در اس��تان 

است.
مدیرعام��ل ش��رکت صنایع مس ش��هید باهنر 
کرمان با اشاره به رویکرد هلدینگ و توافق مقامات 
عالی استان و همچنین نگاه کلان ملی در مجموعه 
گفت: تکمیل زنجیره ارزش افزوده در بخش معدن 
در راس��تای جهش تولید و اش��تغال پایدار در این 

شرکت دنبال می شود.
وی ادامه داد: در این زمینه در ۲ سال اخیر سود 
ش��رکت مس ش��هید باهنر کرمان با رشد بیش از 
۱۰ برابری از ۶۲ میلی��ارد تومان به ۶۵۰ میلیارد 

تومان رسیده است.

صنای�ع  � ب�رای  تامی�ن تجهی�زات 
پایین دستی

وی افزود: مس باهنر از سال ۶۷ با هدف ارتقای 
صنایع جنبی مس در اس��تان کرمان ایجاد شد و 
رس��الت اصلی آن تامین محصولات پایین دس��ت 
برای صنای��ع بود و تاکنون 34 هزار قلم تجهیزات 
برای صنایع کش��ور آماده س��ازی ک��رده و در این 
زمینه محصولات صنایع  سرمایش��ی، گرمایش��ی، 
خودرو و صنای��ع نظامی اقدامات مناس��بی انجام 

داده است.
ضیایی بیان کرد: ش��رکت صنایع مس ش��هید 
باهنر با گس��ترش فعالیت های خود کارخانه مس 
جداگان��ه احداث کرده و امروز یکی از پرفروغ ترین 
روزه��ا را از چند جهت برای این ش��رکت ش��اهد 
هس��تیم. وی تصری��ح ک��رد: مس ش��هید باهنر 
مجموعه ای اس��ت که در اس��تان کرمان با وجود 
ش��رکت های بزرگ دیگر پررنگ نب��ود اما از دید 
بیرونی به عنوان شرکتی خاص با تولیدات متنوع و 
تنوع کارخانجات محسوب می شود که افراد نخبه 
و آموزش دیده دانشگاه های کشور را در هر صنعت 

زیرمجموعه جذب می کند.
تمرکز ۹۷درصد از حس�اب های مس  �

باهنر در کرمان 
مدیرعام��ل ش��رکت صنایع مس ش��هید باهنر 
کرم��ان اضافه کرد: همچنین بی��ش از ۹۷ درصد 
موجودی حس��اب های بانکی تا پایان امس��ال در 
کرمان متمرکز ش��ده ک��ه این اقدام ب��ا پرداخت 
تسهیلات بانکی، برکاتی برای صنایع کوچکتر دارد 
و در مجموع این اقدامات به برکت نگاه مدیرعامل 
هلدینگ و حضور هیات  مدیره  کرمان دوس��ت رخ 

داده است. 
وی ب��ا بیان اینک��ه اتفاقی وی��ژه در مس باهنر 
افت��اده و در صورتی ک��ه این اتفاق��ات در تمامی 
اس��تان کرم��ان بیفت��د بس��یاری از دغدغه های 
رس��انه ها و م��ردم رف��ع می ش��ود گف��ت: ب��رای 
نخس��تین بار ۲ عض��و هی��ات مدی��ره کرمانی در 
 این ش��رکت داری��م ک��ه در تاریخ آن بی س��ایقه 

است. 
ضیایی ادامه داد: اتفاق دیگر مدیرعامل و رئیس 
هیات مدیره پیش��ینه حضور در اس��تان کرمان را 
دارند و مجموعه تیم مدیریتی خوبی تشکیل شده 
اس��ت که نخس��تین اقدام  آن انتقال دفتر مرکزی 
مس شهید باهنر به کرمان بود که این امر همیشه 
توس��ط مدیریت استان مطرح می شد لذا به عنوان 
نخس��تین اقدام با همراهی مدیرعامل هلدینگ و 

هیات مدیره رخ داد.
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در یازدهمین همایش مدیریت مالی ایران، ش��رکت فولاد 
خوزس��تان موفق ب��ه دریافت تندیس س��یمین جایزه ملی 

مدیریت مالی ایران شد.
 به گ��زارش روابط عمومی فولاد خوزس��تان ، در ابتدای 
این همایش مجید قاس��می، رئیس انجم��ن مدیریت مالی 
ایران با اش��اره به اهمیت پرداخت به اقتصاد مقاومتی گفت: 
خوش��حالیم ش��کل گیری انجمن مدیریت مالی ایران را در 
امس��ال اعلام کنیم. اقتصاد مقاومتی بر اس��اس شعور ملی 
ش��کل گرفته و برای رس��یدن به نقطه عطف، باید دس��ت 

به دست هم دهیم.
وی اف��زود: سیاس��ت های اقتص��اد مقاومت��ی بر اس��اس 
فرمایش��ات مقام معظ��م رهبری و از س��وی صاحب نظران 

تعیین شده است. اجرایی ش��دن اقتصاد مقاومتی در بستر 
تلاش و همت مدیران عالی و اجرایی امکان پذیر است.

قاس��می گفت: مبح��ث مال��ی مهم ترین بخ��ش اقتصاد 
مقاومت��ی را ش��کل می  دهد. اصلاح و تقوی��ت نظام پولی و 
مالی کش��ور از مهم ترین اهداف اقتصاد مقاومتی است. این 
ساختار باید به سمت تقویت و حمایت بخش واقعی اقتصاد 

حرکت کند.
در ادام��ه این مراس��م محمدرض��ا انواری دبی��ر انجمن 
مدیریت مالی ایران، امس��ال را یکی از سخت  ترین سال های 
اقتصاد کش��ور دانس��ت و افزود: در س��ال ۱۳۹۹ به واسطه  
تش��دید تحریم   های ظالمانه، در کن��ار همه گیری ویروس 
کرونا، صدمات بسیاری به بخش های مختلف کشور به ویژه 

بخش مالی وارد ش��د. وی گفت: حض��ور داوطلبانه  مدیران 
مالی در این همایش نش��ان از درک بالای فکری و شفافیت 

مالی سازمان مربوطه است.
براس��اس این گ��زارش، همای��ش جایزه مل��ی مدیریت 
مال��ی ایران که از س��ال ۱۳۸۹ هرس��اله برگزار می ش��ود، 
بسترس��از بهبود و ارتقای س��طح مدیریت مالی و اقتصادی 
در ش��رکت ها و س��ازمان های ش��رکت کننده است. حمایت 
مدیریت مالی حرفه ای در مس��یر دستیابی به جایگاه واقعی 
در ش��رکت ها و س��ازمان ها، تش��ویق و ترغیب ش��رکت ها 
ب��رای انجام خود ارزیابی و ش��ناخت نق��اط قوت و ضعف و 
زمینه  ه��ای بهبود، ایجاد فضای رقابتی مناس��ب و حرفه ای 
شرکت ها و سازمان های ایرانی، تعریف راهبردی از مدیریت 

مال��ی و اقتص��ادی س��ازمان در جهت دس��تیابی به اهداف 
اس��تراتژیک، معرفی و قدردانی از ش��رکت ها و سازمان های 
برتر مالی و اقتصادی، فراه��م کردن امکان تبادل تجربیات 
 موفق مدیران مالی از جمله اهداف برگزاری این همایش به

شمار می رود.
گفتن��ی اس��ت، در پایان این مراس��م تندیس س��یمین 
یازدهمین دوره جایزه مل��ی مدیریت مالی ایران به هدایت 
پور مدیر حسابرس��ی داخلی به نمایندگی از ش��رکت فولاد 

خوزستان اهدا شد.
این شرکت در دهمین دوره همایش جایزه ملی مدیریت 
مالی ایران در س��ال ۱۳۹۸ موفق به کسب تندیس بلورین 

شده بود.

اعطای تندیس سیمین جایزه ملی مدیریت مالی به فولاد خوزستان 

بیگانگی با الگوی مقاومت
پیاده سازی اهداف اقتصاد مقاومتی در بخش صنایع معدنی بررسی شد

مرضیه احقاقی
خبرنگار

اقتصاد مقاومتی به عنوان چارچوب فکری نوین زمینه رشد و پیشرفت اقتصادی 
کش��ورها را فراهم می کند و در همین حال به عنوان مفهومی کارآمد برای کاهش 
تهدیدات داخلی و خارجی ش��ناخته می ش��ود. با بهره گی��ری از این رویکرد تلاش 
می ش��ود ضمن تمرکز بر نقاط قوت کشور، از همه فرصت های اقتصادی به درستی 
بهره بگیریم. درواقع اقتصاد مقاومتی را می توان نقشه راهی برای بهره گیری کامل 
از ظرفیت های درونی کش��ور و خلق اقتصادی مقاوم دانس��ت. کاهش وابستگی به 
درآمدهای حاص��ل از فروش نفت و گاز، ارتقای ش��اخص های عدالت اجتماعی از 
طریق مردمی کردن اقتصاد، افزایش تولید، اشتغال و بهره وری با استفاده حداکثری 
از هم��ه ظرفیت ه��ا، روح خودباوری و خوداتکایی و توجه ب��ه اقتصاد دانش بنیان، 
ازجمله موارد مطرح ش��ده در سیاس��ت های کلی و رویکرده��ای اقتصاد مقاومتی 
اس��ت. ظرفیت های معدنی و احداث صنایع وابسته به آن می تواند به عنوان یکی از 
ش��اخصه های اقتصاد مقاومتی مورد توجه قرار گیرد. تکیه بر این ظرفیت ها زمینه 
دستیابی به اقتصادی درون زا و توسعه ای پایدار را فراهم می کند. با این وجود، این 

مفاهیم تاکنون آنطور که انتظار می رفته مورد توجه قرار نگرفته است. 
 واژه اقتصاد مقاومتی نخستین بار در سال ۱۳۹۸ 
از س��وی رهبر انقلاب استفاده شد. منظور از اقتصاد 
مقاومت��ی تاکید ب��ر ظرفیت های درونی، بازس��ازی 
اقتص��اد مل��ی و کاهش وابس��تگی ب��ه محصولات 
اس��تراتژیک است. این مفاهیم س��ابقه طولانی دارد 
و بس��یاری از کش��ورهای جهان در مس��یر توسعه 
خ��ود از این رهگذر عب��ور کرده اند. با وجود اهمیت 
و اثرگذاری مفاهیم یادشده، اثرگذاری آن در مسیر 
توس��عه اقتص��ادی و وجود تجارب جهان��ی در این 
مس��یر، باید اقرار کرد که اقتصاد مقاومتی در کشور 
ما به تکرار س��خنان رهبرمعظم انقلاب محدود شده 
و این مفهوم در عمل آنطور که باید و انتظار می رود 
مورد توجه قرار نگرفته است، علاوه بر این، به خوبی 
از ظرفیت های درونی کشور برای تحقق آن استفاده 
نش��ده است. به عنوان مثال، می توان به ظرفیت های 
بخش معدن و صنایع وابس��ته به آن و اثرگذاری آن 
در مسیر توسعه اقتصادی اشاره و تاکید کرد که این 
ظرفیت ها آنطور که باید در اولویت نبوده اس��ت. در 
تمامی کشورهای جهان ذخایر معدنی نقش بسزایی 
در تولی��د و رون��ق اقتصادی بر عه��ده دارند اما این 
ذخایر و اثرگذاری آنها در اقتصاد و اش��تغالزایی در 
طول سال های گذش��ته آنطور که باید در کشور ما 
مورد توجه قرار نگرفته اس��ت. بخ��ش قابل توجهی 
از این کم توجه��ی را می توان به وابس��تگی اقتصاد 
کشور به نفت و سیاسی بودن اقتصاد ما نسبت داد. 
البته که در طول چند س��ال اخی��ر، این رویکرد در 
مس��یر تغییر و تحول قرار گرفته اس��ت. در همین 
حال با مطرح شدن مفاهیم اقتصاد مقاومتی تلاشی 
مضاع��ف برای بهره گی��ری از ظرفیت ه��ای معدنی 
شکل گرفته است. توجه به این نکته ضروری به نظر 
می رس��د که ارتباط ۲سویه ای میان پیشبرد اهداف 
مطرح ش��ده در اقتص��اد مقاومتی و توس��عه بخش 
مع��دن و صنایع معدن��ی وج��ود دارد. بدین معنی 
ک��ه بهره گیری از ظرفیت ه��ای معدنی ضمن ایجاد 
پش��توانه قوی برای سرمایه گذاری در بخش معدن، 
نقش بسزایی در پیشبرد اهداف اقتصاد مقاومتی ایفا 
می کنن��د. در همین حال توجه ب��ه مفاهیم اقتصاد 
مقاومتی نیز به منزله الزام اولیه در مسیر رشد بخش 

معدن و صنایع وابسته به آن است.
مع��ادن نقش بس��زایی در بهبود اقتصاد کش��ور، 
افزایش تولید ناخالص ملی و رش��د اش��تغالزایی بر 
عه��ده دارند. بر همین اس��اس نیز طی چند س��ال 
گذش��ته و پس از تعاری��ف مفاهیم اقتصاد مقاومتی 
و تکیه بر مزیت ه��ای داخلی، نقش معدن و صنایع 
وابسته به آن در اقتصاد بیش از پیش موردتوجه قرار 
گرفت. شناس��ایی نقش معدن در توسعه اقتصادی 

گام نخست در بهره گیری از این ظرفیت هاست. 
آماره��ا حکایت از آن دارد ک��ه حدود ۳۰ درصد 
صنای��ع جهان به طور مس��تقیم یا غیرمس��تقیم به 
معادن وابس��ته هس��تند. همین رقم نیز حکایت از 
اثرگ��ذاری و اهمیت بخش معدن در اقتصاد و تولید 
دارد؛ بنابراین انتظار می رود این بخش مهجور بیش 
از پیش در اولویت سیاست های مسئولان قرار گیرد.
کش��ور م��ا در طول س��ال های گذش��ته همواره 
از تحری��م و چالش ه��ای ناش��ی از محدودیت های 
بین المللی در رنج بوده اس��ت. همی��ن موضوع نیز 
موجب ش��ده اقتصاد کشور روز به روز کوچک شود. 
در چنین ش��رایطی بس��یاری از کارشناسان اعتقاد 
دارند بهترین راه برون رفت از مش��کلات اقتصادی و 
رس��یدن به خودکفایی برنامه ریزی در جهت اقتصاد 
مقاومتی اس��ت، چراکه توجه به پارامترهای مطرح 
ش��ده در ح��وزه اقتص��اد مقاومت��ی، زمینه حرکت 
به س��مت پیش��رفت و توس��عه اقتصادی را فراهم 
می کند. درچنین شرایطی از سیاست گذاران کشور 
انتظ��ار می رود ضمن ش��ناخت جایگاه ظرفیت های 
معدنی و اثرگذاری آن در توس��عه اقتصادی کشور، 
ب��ا راهکارهای جامعه معدنی کش��ور همراه ش��وند 
و زمینه س��از توسعه باش��ند. توجه به این نکته نیز 
ض��روری به نظر می رس��د ک��ه فعالی��ت معدنی به 
منزله آبادانی در یک منطقه اس��ت. در همین حال 
موقعیت های شغلی مستقیم و غیرمستقیم متعددی 
ایجاد می شود. در ادامه با احداث واحدهای فرآوری 
و تولید محصولات صنایع معدنی شاهد رونق گرفتن 
هرچه بیشتر این مناطق و اشتغالزایی پایدار خواهیم 
بود؛ درنتیجه بهره گی��ری از این ظرفیت ها علاوه بر 
تمام مزیت های یادش��ده کارآفرینی و بهبود شرایط 

اجتماعی را هم به دنبال خواهد داشت.

یادداشت

مرضیه احقاقی 
 روزنامه نگار

توسعه صنایع معدنی و اقتصاد مقاومتی 

توجه به اقتصاد، الزامی در مسیر توسعه 

تکیه بر مزیت های داخلی

الگوهای اقتصادی جهان بر ۳ اصل کاهش نرخ بیکاری، 
تثبیت قیمت ها و رشد اقتصادی استوار هستند. از آنجاکه 
ش��رایط حاکم بر اقتصاد همواره ثابت نیس��ت، می توان با 
تکیه بر مفاهیم اقتصاد مقاومتی الگو و مدل اقتصادی پویا 
و س��اده تری را ارائه داد. حرکت در مسیر الگوهای اقتصاد 
مقاومتی، به منزله همسویی در مسیر پیشرفت و اعتلاست. 
ای��ران روی کمربند عناصر فل��زی و بنیادی مانند آهن، 

مس، س��رب و روی قرار دارد و در همین حال ظرفیت های 
معدن��ی دیگ��ری همچ��ون تیتانی��وم، نفلی��ن س��ینیت، 
زغال سنگ، منگنز، آلومینیوم، منیزیم، طلا، قلع و تنگستن 
و... در کشور ما وجود دارد. درمجموع حدود ۷۰ نوع ذخیره 
معدن��ی داریم. علاوه بر این، ای��ران از منظر ذخایر معدنی 
در خاورمیانه در جایگاه نخس��ت و در آس��یا در رتبه سوم 
قرار دارد. با این وجود، تاکنون نتوانس��ته ایم از این ذخایر 

به درس��تی و در مسیر تکمیل زنجیره ارزش افزوده استفاده 
کنیم. ظرفیت های معدنی ایران به قدری غنی هستند که 
باید اقرار کنیم ای��ران ۳ درصد منابع معدنی جهان و یک 

درصد جمعیت جهان را دارد. 
می ت��وان ب��ا تکیه بر ای��ن ظرفیت ها در ح��وزه معدن و 
صنایع معدنی پیش��ران باشیم. بهره گیری از این ظرفیت ها 

می تواند موقعیت های شغلی متعددی را ایجاد کند. 

براساس آمار منتشرشده از سوی سازمان جهانی کار، به 
ازای هر شغل مستقیم در بخش معدن، به تعداد ۱۷ شغل 

وابسته و تکمیلی در این بخش ایجاد می شود. 
همی��ن رقم حکایت از اهمی��ن و اثرگذاری ظرفیت های 
معدن��ی در کارآفرینی و اش��تغالزایی دارد. به علاوه آنکه با 
توجه به جمعیت جوان کشور و نیاز به اشتغالزایی توجه به 

حوزه معدن را بیش از پیش حائز اهمیت می کند. 

محم��د حی��درزاده از فع��الان صنعت س��رب و روی در 
گفت وگ��و ب��ا »روزگار معدن«  تاکید کرد: عل��م اقتصاد بر 
مبنای اصول مش��خصی پایه گذاری ش��ده اس��ت. توجه به 
ظرفیت های داخلی کش��ور که در اقتص��اد مقاومتی از آنها 
یادش��ده، در اصول علم اقتصاد نیز م��ورد توجه قرار دارند. 
علم اقتصاد حرکت در مس��یر توس��عه را به درستی تدوین 
کرده است. حال چنانچه کشوری بخواهد در این مسیر گام 
بردارد، آنقدرها هم مشکل نیست و تنها باید از شاخصه ها و 

پارامترهای یادشده تبعیت کند. 
الزامات توسعه یافتگی �

حیدرزاده افزود: بر همین اس��اس نیز ش��اهدیم در طول 
س��ال های اخیر کشورهای متعددی در مس��یر توسعه گام 
برداش��ته اند. ام��ا برای تحقق این هدف، در درجه نخس��ت 
انتظار می رود توس��عه اقتصادی در اولویت سیاست گذاران 
و متولیان ام��ر قرار گیرد. توجه به این نکته ضروری به نظر 
می رس��د که برقراری روابط بین الملل��ی و تعاملات جهانی، 
لازمه توس��عه یافتگی به شمار می رود. برای این کار می توان 
صنایع کش��ور را به صنایع برخی از کش��ورهای قدرتمند و 
توسعه یافته قفل کرد. س��رویس دهی صنایع در همکاری با 

سایر کشورها تاثیر بسزایی در بهبود شرایط صنایع 
تحت تاثیر شرایط گوناگون دارد.  این فعال صنعت 
سرب و روی در پاسخ به سوالی مبنی بر بهره گیری 
از ظرفیت های معدنی و تاثیر آن بر رش��د و توسعه 
اقتصادی کش��ورها، گفت: استخراج ذخایر و منابع 
معدن��ی آغازگر کس��ب وکارهای متعددی اس��ت. 

بهره گیری از ظرفیت هایی که میلیون س��ال ها است در دل 
خاک نهفته  شده، زمینه توسعه اقتصادی را فراهم می کنند. 
توس��عه زیرس��اخت، حمل ونقل، فرآوری، تولید محصولات 
جانب��ی، محصولات پایین دس��تی، احداث س��ایر نهادهای 
جانبی و خدمات رسانی در کنار معادن و... همگی می توانند 
زمینه توسعه صنعتی و اقتصادی یک کشور را فراهم کنند. 

رشد اشتغالزایی �
حیدرزاده افزود: ایران با توجه به وس��عت پهنه کش��ور و 
تنوع مواد معدنی در رده کشورهای معدنی جهان قرار دارد؛ 
بنابراین با تس��هیل فعالیت معدن��کاری امکان بهره گیری از 
ای��ن ظرفیت ها فراهم می ش��ود. در همین ح��ال، فرصتی 
ب��رای اش��تغال آفرینی حاصل می ش��ود. یعن��ی فعالیت در 
بخش معدن و صنایع وابس��ته ب��ه آن می تواند زمینه ایجاد 

موقعیت های شغلی مستقیم و غیرمستقیم بسیاری 
را فراهم کند.  حیدرزاده گفت: در چنین ش��رایطی 
و با توجه به تمام مزیت های یادش��ده و تاثیر آن بر 
رشد و توس��عه اقتصادی این سوال مطرح می شود 
که چرا باوجود تمام امتیازات و ظرفیت های معدنی، 
آنطور که باید در مس��یر توسعه گام بر نمی داریم؟  
به عن��وان نمونه، ایران از ظرفیت های غنی معدنی س��رب و 
روی )افزون ب��ر چند صد میلیون تن(برخوردار اس��ت، اما 
فقط یک درصد تولید شمش روی جهان را در اختیار دارد.  
ای��ن آمار و ارقام در حالی هس��تند که ایران این ظرفیت را 
دارد ک��ه جایگاه خود را در تولید ش��مش روی جهان ارتقا 
دهد و مثلا س��هم ۸ درصدی از تولید این فلز را ازآن خود 
کند. طبیعی اس��ت ک��ه در چنین ش��رایطی موقعیت های 
ش��غلی متعدد مس��تقیم و غیرمستقیم بس��یاری در کشور 
ایجاد می ش��ود.  برای پاسخ به این س��وال باید روی موانع 
تمرکز کرد و افزود: این موانع همچون چالش��ی اساسی سد 
راه تحقق اهداف توس��عه ای هس��تند. منابع طبیعی و آثار 
تخریبی محیط زیستی یکی از مهم ترین عواملی هستند که 
در طول این سال ها مانع توسعه بخش معدن و بهره گیری از 

این ظرفیت ها شده اند. درحالی که امکان فعالیت معدنکاری 
و احداث واحدهای فرآوری ضمن حفظ پارامترهای محیط 

زیستی وجود دارد. 
به ع��لاوه آنکه باید میان توس��عه اقتصادی و حفظ ذخایر 
طبیعی اولویت بندی کرد. بدون تردید نمی توان از چالش��ی 
اساسی همچون بیکاری و مشکلات اقتصادی به راحتی عبور 
کرد. درنتیجه از سیاس��ت گذاران انتظار می رود با دقت نظر 
بیشتر روی نقش و اثرگذاری بخش معدن و صنایع وابسته 
به آن در مسیر توس��عه و اشتغالزایی، موانع موجود در این 
مس��یر را محدود کنن��د. حیدرزاده گفت: تغییرات س��ریع 
ش��رایط اقتصادی از دیگر ش��اخصه هایی اس��ت که مانعی 
جدی در مس��یر توس��عه صنایع ایجاد کرده است. ازجمله 
این ش��اخصه ها می توان به تورم اشاره کرد. وقتی نرخ تورم 
مش��خص نیس��ت، س��رمایه گذار امکان برنامه ریزی ندارد. 
ش��دت نوسانات به قدری سریع اس��ت که امکان پیش بینی 
ش��رایط آینده و به دنب��ال آن س��رمایه گذاری وجود ندارد؛ 
بنابراین با رویکرد فعلی نباید به توس��عه اقتصادی ش��تابان 
امیدوار باش��ید. در چنین ش��رایطی بازنگ��ری رویکردها و 

اولویت بندی ها ضروری به نظر می رسد. 

انجمن  نای��ب رئی��س  ابویی مهری��زی،  س��یدعلی محمد 
ن��وردکاران ف��ولادی در گفت وگو ب��ا »روزگار معدن« و در 
پاس��خ به س��والی مبنی بر چگونی اتکا ب��ه مفاهیم اقتصاد 
مقاومت��ی و اثرگ��ذاری آن در رش��د و توس��عه اقتصادی و 
صنعتی کش��ور، گفت: نخس��تین اولویت اقتص��اد مقاومتی 
تکیه بر دارایی ها داخلی و مزیت های درونی است. اما الفبای 
تکی��ه بر توانمندی  داخلی در کش��ور م��ا به ویژه در صنعت 

فولاد آنطور که باید مورد توجه قرار ندارد. 
بر همین اس��اس نیز شاهدیم نرخ تمام شده شمش فولاد 
بر مبنای پول ملی، منابع معدنی که در رده انفال قرار دارند 
و هزینه منابع انسانی داخلی، محاسبه نمی شود. نرخ گذاری 
محص��ولات بر مبن��ای ارز به منزله زیر پا گذاش��تن اقتصاد 
مقاومتی و اهداف آن اس��ت. در چنین شرایطی اقتصاد ملی 
و توانمندی مالی منابع انس��انی با اف��ت دوچندانی روبه رو 
می شود. وی افزود: در همین حال شاهدیم که صادرات مواد 
خام یا میان��ی زنجیره محصولات صنای��ع معدنی به راحتی 
و حت��ی با قیمت های ب��ه مراتب پایین تری در مقایس��ه با 
نرخ های جهانی صادر می شوند. درواقع شاهد صادرات منابع 
معدنی و ان��رژی بدون ارزش آفرینی هس��تیم. بدون تردید 
خام فروشی با ش��اخصه های اصلی اقتصاد مقاومتی مغایرت 

دارد و باید مورد بازبینی قرار گیرد.
داخلی سازی �

وی در ادامه گفت: نیروی انسانی و فعالان صنعتی در ایران 
خلاق هستند؛ بنابراین در طول سال های گذشته تلاش شده 
در مسیر داخلی سازی صنایع با تکیه بر ظرفیت های داخلی 

گام برداریم و موفقیت هایی نیز حاصل ش��ده است. 
بهره گی��ری از ظرفیت منابع انس��انی در راس��تای 
بومی سازی صنایع را هم می توان حرکت در مسیر 
اهداف اقتصاد مقاومتی دانس��ت، چراکه از یک سو 
از ظرفیت های داخلی بهره گرفته ش��ده و از سوی 
دیگر، از میزان وابس��تگی کشور کاسته شده است.

در همین حال، صنایع ما در ش��رایط تبعیض آمیز حاکم بر 
آنها ش��کننده هستند. متاس��فانه درحال حاضر تبعیض های 
متعددی در مس��یر حمایت از صنایع از سوی دولت جریان 
دارد. بدین معنی که روند فعالیت برخی از صنایع در زنجیره 
فولاد از سوی دولت حمایت می شود، اما در همین موقعیت 
روند فعالیت س��ایر حلقه های تولید به حال خود رها ش��ده 
است. درواقع دولت از شرکت های زیرمجموعه خود حمایت 
می کن��د و در همین ح��ال بخش خصوص��ی را در بهترین 
ش��رایط ممکن به حال خود رها کرده اس��ت یا در مواردی 
سنگ  در مس��یر فعالیت و تداوم تولید می اندازد. در چنین 
ش��رایطی نباید از بخش خصوصی انتظار داش��ته باشیم به 
خوبی در مسیر تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی یا تلاش برای 
داخلی س��ازی و... گام بردارد. در چنین شرایطی بخش های 
دولتی درآمدهای قابل توجهی از خرید ریالی و فروش ارزی 
کسب می کنند و می توانند از این توان در مسیر بومی سازی 
بهره بگیرن��د. اما با از بین رفتن تعادل ش��اهد فقر صنعتی، 

اقتصادی و اجتماعی خواهیم بود.
کارآفرینی و اقتصاد مقاومتی �

این فعال صنعت فولاد در ادامه و در پاسخ به سوالی مبنی 

بر توجه به شاخصه های اقتصاد مقاومتی و تاثیر آن 
بر اشتغالزایی گفت: تکمیل زنجیره تولید و توسعه 
صنایع پایین دس��تی به منزله ایج��اد موقعیت های 
ش��غلی متع��ددی در کش��ور اس��ت و چنانچ��ه 
اش��تغالزایی از اهمیت برخوردار باشد برای توسعه 
صنای��ع معدنی تلاش می کنیم. به ویژه که توس��عه 
ای��ن صنایع علاوه بر کارآفرینی در مس��یر س��ایر مصادیق 
اقتصاد مقاومتی مانند ارزش آفرینی، تکمیل زنجیره ارزش، 
پرهیز از خام فروش��ی و... قرار دارد. این در حالی اس��ت که 
متاسفانه خام فروشی در کشور ما با استقبال روبه رو می شود 
و بدین ترتیب بخش��ی از ظرفیت های خود را به کشورهای 

خارجی تقدیم کرده ایم. 
ابوی��ی در ادامه گف��ت: درحال حاضر بس��یاری از صنایع 
پایین دستی فولاد کشور با ظرفیت های به مراتب پایین تری 
در مقایس��ه با نرخ ه��ای جهانی فعالی��ت می کنند و همین 
موضوع نیز به منزله افت اش��تغالزایی در این صنایع اس��ت؛ 
بنابراین تغییر نگرش ها و سیاس��ت های حاکم بر این حوزه 

ضروری به نظر می رسد. 
نایب رئیس انجمن نوردکاران فولادی در پایان خاطرنشان 
کرد: البته هیچ کشوری نمی تواند تمام نیازهای خود را فقط 
با تکی��ه بر نیازهای داخلی خود تامی��ن کند. در قع امکان 
اح��داث صفر ت��ا ۱۰۰ یک صنعت به هم��راه تمام نیازهای 
جانبی آن در کش��ور وجود ندارد و تعامل با س��ایر کشورها 

الزامی اولیه و اساسی در مسیر توسعه است.
با این وجود، همچنان می توان براس��اس اقلیم و با تمرکز 

بر داشته ها، حمایت هایی بجا و مناسب از صنایع ترتیب داد 
تا زمینه توسعه فراهم شود. 

بدین ترتیب اگر محصولی در کشور تولید می شود، باید از 
واردات کالاهای رقیب و مشابه آن جلوگیری کرد. این اقدام 
به منزله حمایت از تداوم کارآفرینی نیز به ش��مار می رود. اما 
واردات محصولاتی که در مس��یر تولید آنها با چالش روبه رو 
هس��تیم ضروری به نظر می رسد، چراکه در غیر این صورت 
ش��اهد وارد آمدن آسیب های قابل توجهی به سایر صنایع و 

روند توسعه اقتصادی خواهیم بود. 

بهره گی��ری از مفاهیم اقتصاد مقاومتی موجب می ش��ود 
صنایع کش��ور در برابر حوادث گوناگ��ون داخلی و خارجی 
مقاوم ش��وند. در این میان، ظرفیت ه��ای معدنی می توانند 
نقش بس��زایی در تحقق این اهداف ایف��ا کنند. اما تاکنون 
آنطور ک��ه باید از ای��ن ظرفیت ها به درس��تی بهره گرفته 
نشده است. درواقع این مفاهیم در حد شعار باقی مانده اند. 
البت��ه در ط��ول چند س��ال اخیر و با توجه ب��ه محدودیت 
در ف��روش نف��ت و درآم��د کش��ور، توجه به ای��ن بخش و 
بهره گیری از ظرفیت های آن جلب ش��ده است. نیاز کشور 
به اشتغال آفرینی نیز در این مسیر کمک کننده بوده، چراکه 
بهره گی��ری از این ظرفیت ها و حرکت در مس��یر توس��عه 
اقتص��ادی می تواند زمینه س��از ایجاد موقعیت های ش��غلی 

پایدار باشد.

سخن پایانی

فرصتسوزی
درمقاومسازیاقتصاد
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سیاست  یک بام و دوهوای بورس
بازار سرمایه در انتظار معرفی متخلفان

تاثیر رشد نرخ دلار نیمایی بر بازار سرمایه

وضعیت بورس پس از یکسالگی ورود کرونا

هجوم سهامداران به خرید بیت کوین

گروه معدن

هنوز علت سقوط شاخص بورس از مردادمشخص 
نیست و فهرستی از متخلفان بورسی از سوی سازمان 
بورس به قوه قضاییه ارس��ال نش��ده و فع��الان بازار 

همچنان منتظر معرفی متخلفان بورسی هستند.
به گزارش مهر، بیش��تر از سه ماه قبل بود که عضو 
ناظر مجلس در ش��ورای عالی ب��ورس از رئیس وقت 
س��ازمان بورس و اوراق بهادار خواس��ت تا فهرس��ت 
حقوقی های متخلف در بازار سرمایه را به قوه قضاییه 
معرفی کند. ۲۱ آبان امسال بود که محسن علیزاده، 
عضو ناظر مجلس در ش��ورای عالی بورس از ارس��ال 
نامه ای به حس��ن قالیباف اصل، رئیس وقت سازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار خبر داد که ب��ر مبنای آن، از 
وی خواس��ته شده بود تا س��هامداران حقوقی را که 
بر خلاف قانون عمل کرده و بازارگردانی را به خوبی 
انجام نمی دهند، به قوه قضاییه و مجلس معرفی کند.

ب�ازار چش�م انتظار برخورد ب�ا متخلفان  �
بورسی

روزهای متمادی س��پری ش��د و بازار چشم انتظار 
اقداماتی از س��وی س��ازمان بورس بود تا بتواند افت 
و خیزه��ای تند را مدیریت ک��رده و به روند طبیعی 
خود بازگردد و اگرچه ظاهرا اقداماتی انجام ش��د اما 
مشخص نش��د چه کسانی نقش اصلی را در صعود و 
س��قوط تاریخی بازار سهام ایفا کردند. کارشناسان و 
فعالان بازار س��رمایه بر این باور بودند که س��ازمان 
ب��ورس از ابزارهای قانونی که قانونگذار در اختیارش 
قرار داده، در زمان مناسب و به نحو مطلوب استفاده 
نکرده و دامنه نوس��ان و حجم مبن��ا را به خوبی در 

زمان مناسب تغییر نداده است. 
به باور برخی کارشناس��ان، اگرچه در شورای عالی 
بورس مصوب ش��ده تا همه سهامداران حقوقی ملزم 
به بازارگردانی ش��وند، اما این اتفاق به درس��تی رخ 
ن��داده؛ ت��ا جایی که حت��ی کار هم به ق��وه قضاییه 
کش��یده ش��ده و از سازمان بورس خواس��ته شده تا 
اس��امی حقوقی های متخلف را به مجلس ارائه کند؛ 
موضوعی که تا این لحظه یا به س��رانجام نرسیده یا 
اطلاع رس��انی کافی از سوی س��ازمان بورس درباره 
معرفی متخلفان و ارس��ال فهرس��تی به قوه قضاییه 

صورت نگرفته است.
متهمان ردیف اول برهم زدن بازار �

نکت��ه حائز اهمیت در این میان به زعم بس��یاری 
از کارشناس��ان و تحلیلگران بورس��ی، تعلل سازمان 

ب��ورس در مواجه��ه با متخلفانی اس��ت ک��ه عموما 
مرتبط با ش��رکت های دولتی هستند. برخی فعالان 
ب��ازار در گفت وگو با مهر می گویند، س��ازمان بورس 
حاض��ر نیس��ت حقوقی های متخلفی را ک��ه در بازار 
دس��تکاری کرده یا به خوبی عملیات بازارگردانی را 
انج��ام نداده اند، به قوه قضایی��ه معرفی کند؛ چراکه 
هی��أت مدی��ره ش��رکت های بورس��ی در خص��وص 
کیفیت بازارگردانی مقصر هس��تند و بازارگردان نیز 
مصوب��ات هیأت مدیره را اجرای��ی می کند، در حالی 
که بزرگ ترین ش��رکت های بورس��ی و اثرگذارترین 
آنها ش��رکت های دولتی ی��ا کارگزاری های مرتبط با 
بانک ه��ا، نهادهای دولتی یا س��ازمان هایی همچون 
شستا یا صندوق های بازنشستگی هستند که دولتی 
بوده و معرفی آنها برای دولت تبعات سنگینی دارد؛ 
ضم��ن اینکه جای��گاه قانونی هم برای رس��یدگی به 

تخلفات آنها وجود ندارد.
اینجا اس��ت که به زعم بس��یاری از کارشناسان و 
تحلیلگران بورسی، ش��رکت های بورسی حقوقی در 
اوضاع و احوال امسال بورس، ۱۴ هزار میلیارد تومان 
پ��ول از بورس خ��ارج کردند و نه تنه��ا این کار آنها 
امکان جرم انگاری ندارد بلکه رس��یدگی به اینچنین 
مسائلی توسط سازمان بورس محمل قانونی نداشته 

و امکانپذیر نیست.
عام�ل ف�رار س�ازمان ب�ورس از معرفی  �

متخلفان
شاهین احمدی، کارشناس و تحلیلگر بازار سرمایه 

در گفت وگو با مهر در خصوص تعلل س��ازمان بورس 
و اوراق بهادار نس��بت به معرفی متخلفان بازار گفت: 
نکت��ه اصلی ک��ه درحال حاضر این س��وال را ناتمام 
می گذارد که چرا س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار به 
درخواس��ت مجلس برای ارس��ال فهرست متخلفان 
بورسی به قوه قضاییه اقدام نکرده است، به ۲ موضوع 
برمی گردد، اول اینکه باید دو مفهوم جرم و تخلف را 
از یکدیگر جدا کرد؛ به این معنا که برای رس��یدگی 
به ج��رم، یک فرد باید دادگاه ب��رود و به پرونده آن 
رسیدگی شود؛ اما آنچه که این روزها بیشتر در رابطه 
با آن صحبت به میان آورده می شود، تخلف است که 
 طبق قانون بازار، باید در هیأت تخلفات بورس به آن 

رسیدگی شود.
وی افزود: تخلفات شرکت های بورسی به دبیرخانه 
هیأت تخلفات ارجاع داده می شود تا در آنجا بررسی 
و نس��بت به آن رس��یدگی ش��ود تا به جرم انگاری 
نزدی��ک ش��ود؛ پ��س حتما بای��د در ای��ن خصوص 
مصادی��ق جرم اتفاق افتاده باش��د تا بت��وان پرونده 
را ب��ه قوه قضاییه ارس��ال کرد؛ پ��س اینکه برخی از 
ش��رکت های بورس��ی، بازارگردانی را به خوبی انجام 
نمی دهند، تخلف اس��ت؛ پس اینجا یک گیر قانونی 

وجود دارد که باید برطرف شود.
احم��دی گفت: مصادی��ق جرم برخی ش��رکت ها 
و فعالان بورس��ی باید در قانون تعریف ش��ده باش��د 
ت��ا بتوان ش��کایت را نزد قوه قضاییه ط��رح و فرد را 
بر اس��اس ضوابط، مجرم ش��ناخت؛ اینجا اس��ت که 

انتظ��اری که بازار از س��ازمان ب��ورس دارد، محقق 
نمی ش��ود؛ چراکه مراجع رسیدگی به تخلف و جرم، 

مجرم و متخلف کاملا متفاوت است.
5 هزار میلیارد تومان صف خرید برای  �

۳ سهم! 
برخ��ی دیگ��ر از تحلیلگران بورس��ی ب��ر این باور 
هس��تند که ضابطه گذاری که س��ازمان بورس برای 
بازارگردانان ارائه کرده اس��ت، از ابتدا اشتباه بوده و 
جل��وی نفوذ برخی از ش��رکت های حقوقی بزرگ به 
دس��تکاری ش��اخص را نمی گیرد. نکته حائز اهمیت 
دیگر، اش��تباه س��ازمان بورس در انتق��ال معاملات 
برخی نمادها از صبح به عصر به دلیل عدم کش��ش 
هس��ته بورس بود که منجر به این شد که معاملات 
برخی نمادها به س��اعات عصر منتقل شود و صبح ها 
اگرچ��ه بالغ بر ۵۰ میلیارد توم��ان صف خرید روی 
۷۸۰ سهم وجود داش��ت، اما عصرها ۵ هزار میلیارد 
تومان صف خرید تنها روی 3 سهم متمرکز می شد.

پس س��اختار خراب بازار نیز این موضوع را دیکته 
می کند؛ ضمن اینکه اقدامات دیگری همچون تعیین 
دامنه نوس��ان نیز منجر به آشفتگی در بازار شد؛ این 
در حالی است که برآیند تصمیمات حاکمیتی و عدم 
اجرای برخی اقدامات صحیح از سوی سازمان بورس 
به وضعیت کنونی دامن زده اس��ت ک��ه به هر حال 
باید تصمیم گیران، مش��وقان مردم و برخی متخلفان 

را مورد پیگرد قرار داد.
همچنین یک تحلیلگر بازار س��رمایه که نخواست 
نامش در گزارش ذکر ش��ود، به مهر گفت: س��ازمان 
بورس و اوراق بهادار می تواند برای آن دسته از فعالان 
بازار سرمایه که سیگنال فروشی کرده یا جریان هایی 
همچ��ون صفوف خری��د و صفوف ف��روش را به نفع 
خود صورت می دهند، تش��کیل پرون��ده داده و آنها 
 را به قوه قضاییه و دادسرای مفاسد اقتصادی معرفی

کنند.
وی افزود: این موضوعات اگر از سوی افراد حقیقی 
یا حقوقی صورت گیرد، می تواند قابل پیگیری باشد؛ 
اما به هر حال معاونت حقوقی سازمان بورس و اوراق 
بهادار باید پاس��خگوی عدم ارس��ال این پرونده ها به 

قوه قضاییه باشد.
این تحلیلگر بازار س��رمایه گفت: س��ازمان بورس 
و اوراق به��ادار باید این موضوع��ات را پیگیری کند 
و بای��د در ای��ن رابطه پاس��خگو باش��د؛ ام��ا اکنون 
 س��ازمان بورس سیاست یک بام و دو هوا را در پیش 

گرفته است.

یک کارش��ناس ب��ازار س��رمایه گف��ت: پیش بینی 
می ش��ود تا انتهای س��ال ن��رخ دلار نیمایی بین ۲۵ 
ت��ا ۲۷ هزار توم��ان بماند که این ام��ر اثراتی بر بازار 

سرمایه دارد.
هومن عمیدی گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان 
با اش��اره به اینکه تاثی��ر نرخ ۲۵ ه��زار تومانی دلار 
نیمایی بر بازار سرمایه، تصریح کرد: با اطمینان خاطر 
می توانیم بگوییم، تا انتهای سال ۹۹ نرخ دلار نیمایی 
بین ۲۵ تا ۲۷ هزار تومان خواهد ماند و اگر بخشنامه 
بانک مرکزی برای ش��رکت ها بیای��د و به دلیل تغییر 
نرخ ارز نیمایی، نرخ ارز نیز تغییر می کند که این امر 

نیز روی سهام فلزی و پتروشیمی موثر است.
وی افزود: این افزایش نرخ دلار نیمایی سیگنالی به 
بازار اس��ت در جهت رف��ع نگرانی که در بازار به علت 

افت دلار بود. کارش��ناس بازار سرمایه بیان کرد: نرخ 
دلار نیمایی قبلا نیز در این محدوده بوده و هم اکنون 
نی��ز بالاتر از این نرخ نمی رود، ولی ۲۵ هزار تومان در 
دلار نیمایی ب��ه مبنای تعریفی از نرخ 3۰هزار تومان 
برای ارز اس��ت، مگر اینکه اتفاق��ی برای برجام پیش 

آید.
عمیدی در پاسخ به این سوال که افزایش نرخ دلار 
نیمای��ی روی چه صنایعی اثر گذار اس��ت؟ بیان کرد: 
این امر بر روی شرکت های صادرات محور موثر است 
مثل، ف��ولاد مبارکه، فملی و بقیه پتروش��یمی ها که 
بای��د از این به بعد صادرات ش��ان را ب��ا این نرخ دلار 
محاس��به کنند. کارش��ناس بازار سرمایه در خصوص 
اینک��ه چ��را با وج��ود افزایش نرخ دلار، ن��رخ نفت و 
سهام کامودیتی، هنوز بازار بورس منفی است؟ اظهار 

کرد: تصمیمات اخذ ش��ده ناقص است، دامنه نوسان 
نامتقارن کار بس��یار درستی است، ولی اجازه حرکت 
بازار را گرفته اس��ت. اول بحث بازارگردان ها است که 
باید دس��تورالعمل بازارگردانی بازبینی شود.ظرفیتی 
که برای بازارگردانی مش��خص شد، فعال نشده و باید 
بازارگردان ه��ا را مکل��ف به بازارگردانی متعهد ش��ده 

کنند.
عمیدی در ادامه بیان کرد: همیشه بعد از چند روز 
که بازار رش��د می کند، عده ای برای شناسایی سود از 
بازار خارج می ش��وند و به نوسان گیری می پردازند و 
هم اکنون نوسان گیری با اینکه دامنه نوسان نامتقارن 
ش��ده کاهش یافته، ول��ی هنوز برای نوس��ان گیری 
حقوقی و حقیقی ها سهم را می فروشند. همچنین در 
انتهای س��ال یکسری از ش��رکت ها برای تامین مالی 

نیاز به فروش بخش��ی از سهام خود دارند و این فشار 
فروش ها سنگین نیست.

کارش��ناس بازار س��رمایه در ادامه بیان کرد: بعد از 
یک رش��د مناسب روی شاخص تا ۱۲۶۰ هزار واحد، 
طبیعی اس��ت، ش��اخص چند روز منفی ش��ود، ولی 
نباید ادامه دار باش��د. مس��ئولان ب��ورس و نهاد ناظر 
باید پیگیری کنند و حتی معاملات حقوقی که باعث 

آسیب به سهم می شوند را ابطال کنند.
وی اظه��ار کرد: اگر قرار اس��ت بازار را به س��مت 
مثبت س��وق دهند، تنها با دستورالعمل دامنه نوسان 
اتف��اق نمی افتد چراکه صرفا چند روز اثرگذار اس��ت، 
بای��د در کن��ار آن بح��ث حج��م مبنا، فش��ار فروش 
حقوقی ها و قوانین اشتباه بازارگردانی را اصلاح کنند 

و بازارگردان ها باید متعهد باشند.

یک کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: به علت کرونا 
مصرف بعضی از کالا ها و صنایع کاهش پیدا کرده این 
کاهش ن��ه فقط در ایران بلکه در جهان هم به همین 

صورت بوده است، 
محس��نی در گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران جوان، 
در رابطه با اثر مس��تقیم و غیر مس��تقیم کرونا بر بازار 
س��رمایه گفت: به علت کرون��ا مصرف بعضی از کالا ها 
و صنای��ع کاه��ش پیدا کرده این کاه��ش نه فقط در 
ایران بلکه در جهان هم به همین صورت بوده اس��ت، 
مثل صنایع گردشگری، رس��توران داری، حمل ونقل، 
هتل داری و تولید اتومبیل، اما تولید اتومبیل در کشور 
ما دارای وضعیت متفاوتی است، ولی اتومبیل در تمام 
دنیا کالای بادوام است، که کرونا باعث کاهش مصرف 

این کالا شده است.

این کارش��ناس در ادامه بیان ک��رد: مصرف بعضی 
از کالا ه��ا و صنای��ع نیز کاهش پیدا ک��رد نه فقط در 
ایران بلکه در جهان هم به همین صورت اس��ت، مثل 
صنایع گردشگری، رس��توران داری، حمل ونقل، هتل 
داری و تولید اتومبیل، اما تولید اتومبیل در کش��ور ما 
دارای وضعیت متفاوتی اس��ت، ولی اتومبیل در تمام 
دنیا کالای بادوام است، که کرونا باعث کاهش مصرف 
این کالا ش��ده است. محسنی در پاسخ به این پرسش 
که کرون��ا در ایران و جهان چه اثری روی قیمت های 
کامودیتی ها و نفت گذاشته است؟ اظهار کرد: به دلیل 
کرون��ا اقتصاد دنیا وارد رکود ش��ده ب��ود و این رکود، 
اقتصاد کشور ما را نیز تحت تاثیر قرارداد و کرونا روی 
کامودیتی ها نیز اثر کاهنده داش��ت، ولی از یک طرف 
در کشورما باعث ش��د نرخ ارز بالا برود و شرکت های 

صادرات محور مثل ش��رکت های پتروش��یمی، فلزی، 
که صادرات محور ب��ودن، از این ماجرا نفع بردند، در 
کل ش��رکت های صادرات محور از ب��الا رفتن نرخ ارز 
س��ود می برند و اثر جهانی نتوانس��ت س��ودآوری این 
شرکت های بورسی را کاهش دهد، بلکه سودآوری این 
ش��رکت ها بر اثرافزایش نرخ ارز رشد کرد، نفت هم به 
خاطر رکود اقتصادی که به علت کرونا ایجاد شده بود 
کاه��ش پیدا کرد، در چین و اروپا هم ش��اهد کاهش 

رشد اقتصادی بوده ایم.
وی درپاس��خ به این پرسش که خبر واکسیناسیون 
چه اثری بر بازار س��رمایه ایران و جهان دارد؟ تشریح 
ک��رد: به ای��ن ص��ورت پیش بینی می ش��ود، که خبر 
واکسیناس��یون باع��ث افزای��ش نرخ نفت می ش��ود، 
البته موفقیت این واکسیناس��یون ها هنوز مش��خص 

نیس��ت و نمی دانیم این واکسیناس��یون موفقیت آمیز 
اس��ت یا خیر، ولی اگر این توفیق حاصل ش��ود و این 
واکسیناس��یون اجرایی و بیماری کنترل شود، شاهد 
مصرف کامودیتی ها، نفت و مش��تقات آن هستیم، در 
نتیجه افزایش مصرف، ش��اهد افزایش نرخ در س��طح 

جهانی خواهیم بود.
محس��نی در پاس��خ ب��ه این پرس��ش ک��ه کلیت 
بازارجهان��ی چه اث��ری ب��ر روی بازار س��رمایه ایران 
دارد، بیان کرد: مخصوصا در مورد ش��رکت های فلزی 
مثل فولاد، مس و ش��رکت های پتروشیمی که بخش 
زیادی از تولیداتشان را صادر می کنند، از بازار جهانی 
متاثرمی ش��وند، وقتی که در جه��ان رکود اقتصادی 
پی��ش می آید این صنایع هم در فروش خودش��ان به 
مشکل می خورند و نرخ هایشان کاهش پیدا می کند.

یک کارشناس بازار س��رمایه ضمن انتقاد از دعوت 
م��ردم به بازار س��رمایه در ابتدای س��ال بدون دادن 
آگاه��ی به آنها، گفت: این روزها افرادی که در بورس 

ضرر کردند درحال خرید بیت کوین هستند! 
روزبه ش��ریعتی در گفت وگو با ایس��نا، با تاکید بر 
اینک��ه آینده بورس به عوامل زی��ادی از جمله رابطه 
دولت و مجلس دولت و مجلس بس��تگی دارد، اظهار 
کرد: اتفاقات مختلفی همس��و ب��ا یکدیگر درحال رخ 
دادن هس��تند و این موضوع روی بازار سایه انداخته 
و فضای بازار منفی ش��ده اس��ت. باید ابهامات بورس 
برطرف ش��ود. ابهامات��ی از جمله نتیج��ه انتخابات، 

بودجه، فروش نفت، ورود ارز به کشور، برجام و....

وی ادام��ه داد: م��ن از جمل��ه افرادی هس��تم که 
اعتق��اد دارن��د باید دامنه نوس��ان نباش��د ک��ه بازار 
نقدش��ونده معامله کند اما در ب��ازاری که ۸۰ درصد 
فع��الان آن عمر بورس��ی کمت��ر از یک س��ال دارند 

و فق��ط ص��ف خری��د و صف ف��روش می شناس��ند، 
 حرکت س��ازمان درم��ورد تغییر دامنه نوس��ان به جا

بوده است.
این کارش��ناس بازار س��رمایه ادامه داد: اوایل سال 
هشدار دادیم دعوت کردن مردم به بورس بدون اینکه 
آموزش ببینند، اشتباه است. اما مردم دعوت شدند و 
نتیجه اش این ش��د. افرادی که در بورس ضرر کردند 

درحال خرید بیت کویین هستند.
 آم��اری خوان��دم مبن��ی ب��ر اینک��ه روزی ۲۰۰۰ 
میلیارد توم��ان گردش مالی رمزارز اس��ت. چرا باید 
س��رمایه گ��ذاری ای که منجر به خروج ارز از کش��ور 
می شود انقدر راحت در کشور تبلیغ شود؟ این روزها 

همه درحال جس��ت و جوی اطلاع��ات درمورد بیت 
کوین هس��تند درحالی که یک روز این جست و جو 
درم��ورد بورس بود. هرچند خوش��حال کننده بود اما 
 این نتیجه ب��رای بورس برای هیچ فردی خوش��ایند

نیست.
ش��ریعتی افزود: نوس��ان پذیری رمزارزها به قدری 
زیاد اس��ت که ممکن اس��ت فرد یک روزه ۴۰ درصد 
ضرر ببیند. مردم رمز بورس��ی خود را گم می کنند و 
در تم��اس با کارگزاری ه��ا می خواهند در پیدا کردن 
رمزش��ان به آنها کم��ک کنند، درحالی ک��ه اگر رمز 
درگاه خرید ارز دیجیتال خود را گم کند زندگی شان 

به باد می رود و راهی ندارند! 

بازده بالای صندوق های جسورانه
یک کارشناس بازار سرمایه گفت: بازدهی صندوق های جسورانه معمولا  آنقدری 

بالا است که سرمایه گذاری های شکست خورده را جبران می کند.
مهدی س��وری در گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران جوان، در رابطه با صندوق های 
جس��ورانه بیان کرد: صندوق های جس��ورانه در همه جای دنیا با س��رمایه ای که از 
مردم جمع کرده اند درفرصت های پر ریس��ک س��رمایه گذاری می کنند که بیشتر این 

سرمایه گذاری ها در بخش استارت آپ ها و کسب و کار های نو پا است.
وی افزود: صندوق های جس��ورانه فرصت ها واس��تارت آپ های توانمند را شناسایی 
و در آنها سرمایه گذاری می کنند، معمولا طیف وسیعی ازاستارت آپ ها در حوزه  کار 

این صندوق ها قرار دارند.
این کارش��ناس بازار س��رمایه گفت: صندوق های جس��ورانه صرفا در ش��رکت های 
اس��تارتاپ هایی س��رمایه گذاری می کنند که دارای قله های سرمایه گذاری مشخص 
باش��ند، عمدتا س��رمایه گذاری در صندوق های جس��ورانه که در تمام دنیا رواج دارد، 
قسمتی از کسب  وکار هایی که در آنها سرمایه گذاری می شود قاعدتا به نتیجه نمی رسد 
و بازدهی لازم را ندارند، چون کس��ب کار هایی که در دوره معرف و نوپا یا اس��تارت آپ 

هستند ریسک بالایی را دارند.
کارشناس بازار سرمایه اظهار کرد: صندوق های جسورانه ای که به نتیجه می رسند، 
معمولا آنقدر بازده ای بالایی دارند که س��رمایه گذاری های شکس��ت خورده را جبران 
می کنن��د، ام��ا نکته قابل توجه این اس��ت که صندوق های جس��ورانه مناس��ب افراد 

ریسک پذیراست.
وی درادام��ه اف��زود: ای��ن صندوق ها الزامی برای س��رمایه گذاری در ش��رکت های 
دانش بنیان بودن ندارند اما عمدتا در این زمینه س��رمایه گذاری می کنند، چون این 
ش��رکت ها بازده ای بالایی به  دس��ت آورند. س��وری گفت: در کش��ور هایی مثل امریکا 
صندوق های جس��ورانه رواج دارد اما روی کس��ب و کارهای مشخصی سرمایه گذاری 
می کنند.صندوق های جسورانه بسیار ساختارمند در دنیا وجود دارد و چیزی نیست 

که کشور ما بخواهد نخستین بار تجربه کند.

افراد زیان دیده از بورس چه کنند؟
یک کارش��ناس بازار س��رمایه در مورد مدیریت س��رمایه در شرایط پرنوسان کنونی 

بازار سرمایه توضیح داد.
محسن عباسی کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان، در 
پاسخ به سوالی مبنی  براینکه آیا خروج از بازار سرمایه در شرایط پر نوسان کنونی کار 
درس��تی اس��ت، گفت: بحث مدیریت س��رمایه مطرح است و اینکه افق سرمایه گذاری 
کس��انی که وارد بورس ش��دند به چه صورت اس��ت و پول وارد ش��ده را با چه میزان از 
ریس��ک وارد بازار کرده اند. او ادامه داد: کس��انی که س��رمایه وارد شده را از جایی قرض 
کرده ان��د ی��ا وام گرفته اند در نخس��تین ق��دم این پول های در اصطلاح قیمت ها از بازار 
خارج کنند. در شرایط فعلی هرگونه پول استرس داری مانند اعتبار و وام باید از بازار 
خارج شود. شرایط کشور به لحاظ اقتصادی و ثبات قوانین و مقررات کمی مخدوش 
شده است. فضای قبل از انتخابات، فضای خاصی است و تا به حال بورس این نوسانات 
را تجربه نکرده است. عباسی درباره ورود سرمایه جدید به بازار اظهار کرد: اگر بخواهم 
تکنیکال صحبت کنم باید بگویم کس��انی که می خواهند وارد بورس ش��وند احتیاط 

کنند. به هیچ وجه ورود پول جدید را توصیه نمی کنم.
او افزود: افرادی که در بورس هستند ۲ دسته اند. کسانی که تجربه نوسان داشته اند 
و می توانند نوسانات را تحمل کنند، در بازار بمانند. اما افرادی که تصور می کنند مثل 
چند ماه گذش��ته این نوس��انات آنها را اذیت می کند، می توانند خارج ش��وند و حدود 
یک ماه دیگر در اواخر س��ال دوباره وارد ش��وند. همین طور کس��انی که دید بلندمدت 
دارند، با این قیمت های فعلی در صورت وجود نقدینگی جدید، در این یک ماه پیش رو 

کم کم پورتفوی خود را تغییر دهند.
این کارشناس بازار سرمایه در خصوص خروج از بورس و ورود به سایر بازار ها تاکید 
ک��رد: اف��راد ب��ه هیچ وجه پ��ول را به بازار های دیگر نبرید، زیرا در س��ایر بازار ها خیلی 
فضای کسب سود وجود ندارد. بازار های دیگر هم راکد هستند و راکد خواهند ماند.

عباس��ی خاطر نش��ان کرد: خیلی از مردم ورود به بورس را برای نخس��تین بار تجربه 
کرده اند. روندصعودی بورس در اوایل سال را مشاهده و وارد بازار شدند. توصیه من این 
است که افراد همیشه یک بخش از سرمایه خود را در بورس نگه دارند. زیرا بورس در 
بلند مدت به عنوان یک عامل درآمدزا سودآور خواهد بود. شاید در ۶ ماه یا یک سال اول 
فضا برای افراد تازه وارد گنگ باشد، اما در بلند مدت خیلی می تواند کمک کننده باشد.

 افزایش ضریب اعتباری
 به ۶0 درصد نرخ پایانی

سازمان بورس و اوراق بهادار، مصوبه کمیته پایش ریسک بازار درباره افزایش ضریب 
اعتباری به ۶۰ درصد را ابلاغ کرد.

به گزارش سنا، مدیریت نظارت بر کارگزاران سازمان بورس، مصوبه کمیته پایش 
ریس��ک بازار درخصوص افزایش ضریب تعدیل س��هام، حق تقدم س��هام و واحدهای 
س��رمایه گذاری صندوق های س��رمایه گذاری در محاسبه حس��اب تضمین موضوع 

معاملات اعتباری اوراق بهادار را به شرکت های کارگزاری ابلاغ کرد.
در این ابلاغیه آمده است: پیرو اجرای ابلاغیه صورتجلسه 3 مرداد ۹۷ هیات مدیره 
سازمان بورس در خصوص اصلاح دستورالعمل خرید اعتباری اوراق بهادار در بورس 
ته��ران و فراب��ورس ایران و همچنین ابلاغیه های اص��لاح ضرایب تعدیل اوراق بهادار 
قابل محاسبه در حساب تضمین موضوع معاملات اعتباری اوراق بهادار و با استناد به 
اختیارات اعطایی به کمیته پایش ریسک بازار، مطابق مصوبه هیات مدیره سازمان بند 
۱ نود و نهمین صورتجلسه مورخ ۲۹ بهمن ۹۹ کمیته پایش ریسک بازار در خصوص 
افزایش ضرایب تعدیل سهام، حق تقدم سهام و واحدهای سرمایه گذاری صندوق های 
سرمایه گذاری در محاسبه حساب تضمین موضوع معاملات اعتباری اوراق بهادار به 

شرح زیر جهت اطلاع و اقدام مقتضی ابلاغ می شود: 
۱.  در خص��وص افزای��ش ضری��ب تعدی��ل س��هام و ح��ق تقدم س��هام و واحدهای 
سرمایه گذاری صندوق های سرمایه گذاری قابل معامله در محاسبه حساب تضمین 

معاملات اعتباری اوراق بهادار به شرح زیر تصمیم گیری شد.
۲- در مورد س��هام پذیرفته ش��ده در بورس تهران و بازار اول و دوم فرابورس ایران، 

۶۰ درصد نرخ پایانی.

روی خط خبر
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